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Rahapõletamise 
meistrikursus 

1449
tavahind 19,90

04.–17. juuli

Nõo Lihavürst suitsutatud 
kaelakarbonaad kg 

Teisipäeval 9. juulil
Teisipäeval 9. juulil

04.-17.07 
SelveEkspressiga 
kõik ostud 
3% soodsamad.
Kadaka Selver
Pirita Selver
Kakumäe Selver 
Järve Selver
Tondi Selver
Pelgulinna Selver
Keila Selver 
Suurejõe Selver
Ülejõe Selver 
Ringtee Selver
Anne Selver

er

er

ver

r

dsamad.

SELVERI

2499
tavahind 39,90

Bradley Textile froteerätik 
100 x 150 cm, erinevad värvid 1 tk

499
tavahind 7,79

650
tavahind 11,90-37%

Pakkumised kehtivad kuni kaupa jätkub. Piltidel on illustreeriv tähendus. Toodetud Eestis

49

T

Nõ Lih ü t it t t d Scarlett saumikser 1 tk 

Camry blender klaasnõuga, 
jääpurustamisfunktsioon, 1,5 l, 
500 W, 1 tk -35% -45%

Teisipäeval 9. juulil

-24%

Kahele Kõue mõisas tehtud kahepäevasele tööinspektsioo-
ni juhtide koolitustele kulus kokku pea 10 000 eurot. Ins-
pektsiooni 111 530-eurosest koolituste aastaeelarvest pärineb 

90 000 eurot Euroopa Sotsiaalfondist. Et raha on mõeldud üks-
nes koolitusteks, tuleb see kõik ära kulutada, vastasel juhul peaks 
asutus selle tagasi maksma. 1 lk 4

Meelis Pai on 
Tallinna linnapea 
kolmas kultuu-
rinõunik. Tema 
värbamine käis 
nii kiiresti, et 
isegi palgast ei 
olnud mahti
rääkida. lk 14

Kultuuri pole 
kunagi palju

Täna algav U-20 vanuseklassi
EM-� naalturniir toob Eestisse Vana 
Maailma 20 parimat korvpallikoon-
dist. Lehe vahelt leiad mugavalt kogu 
vajaliku info turniiri kohta. Haara leht 
kaasa ja mine pöialt hoidma. lk 10–11

Käibemaks
poob edasi
Ekspertide hinnangul parandaks 
käibemaksu erisus küll ettevõtete 
konkurentsivõimet ja kasumeid, kuid 
tarbijateni ei pruugi see jõuda. See-
pärast ei kipu riik ilmselt ka maksu 
alandama. lk 9

Karistusseadustik jääb 
ilma mitmest tobedusest
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11 2,5 aastat tehtud sea-
dus on valmis. Peagi läheb 
see kooskõlastamisele.

11 Selgemaks saab alt-
käemaksuandjate ja pisti-
sevõtjate karistamine. lk 2–3

11 Naabri aeda põrga-
nud palli järele minek pole 
enam kriminaalne tegu.

Tallinna linnapea 
kolmas kultuu-
rinõunik. Tema 
värbamine käis 

isegi palgast ei 

kunagi palju

Prorektori aju 
trükisoe 3D-
koopia
Tehnikaülikool 
printis innovat-
siooniakadeemia 
avapauguna välja 
koopia prorektor 
Alar Kolki ajust. lk 4 

Spikker omadele 
kaasaelamiseks

LÄHME JA ELAME KÕIK EEST I U-20 KOONDISELE KAASA!

Täna algav U-20 vanuseklassi EM-� naalturniir 

toob Eestisse Vana Maailma 20 parimat 

korvpallikoondist. Kodupublik saab omadele 

kaasa elada wkohe avapäeval, mil Eesti 

võõrustab kell 20.45 Saku suurhallis algavas 

kohtumises Sloveeniat. 

Eesti koondis
number nimi   pikkus  positsioon

# 4 Mihkel Schleicher  204 cm  keskmängija

# 5 Kent-Kaarel Vene 194 cm ääremängija

# 6 Oliver Metsalu 197 cm tagamängija

# 7 Sander Saare 184 cm tagamängija

# 9 Kristen Meister 193 cm tagamängija

# 10 Tiit Talumaa 200 cm ääremängija

# 11 Martin Jurtom 201 cm ääremängija

# 12 Taavi Leok  194 cm  tagamängija

# 13 Rauno Nurger 209 cm keskmängija

# 14 Martin Paasoja 191 vm tagamängija

# 15 Rait-Riivo Laane 182 cm tagamängija

# 21 Kevin Täpp  193 cm tagamängija

Koondise taustajõud

Andres Sõber   peatreener

Madis Putko  treener

Rando Maamägi füsioterapeut,   

   tiimi esindaja

Sander Tro� mov assistent

Margus Martin  pressitiim  

Ain Liiva  pressitiim

D-alagrupi ajakava

9. juuli
15.45  Prantsusmaa–Itaalia   Saku suurhall

20.45  Eesti–Sloveenia  Saku suurhall

10. juuli
13.30  Itaalia–Tšehhi   TTÜ spordihoone

20.15  Sloveenia–Prantsusmaa TTÜ spordihoone

11. juuli
15.45  Tšehhi–Sloveenia  Saku suurhall

20.15  Prantsusmaa–Eesti  Saku suurhall

12. juuli
13.30  Sloveenia–Itaalia  TTÜ spordihoone

20.15  Eesti–Tšehhi   Saku suurhall

13. juuli
20.15  Itaalia–Eesti   Saku suurhall

20.15  Tšehhi–Prantsusmaa  TTÜ spordihoone
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LÄHME JA ELAME KÕIK EEST I U-20 KOONDISELE KAASA!

Piletid
Turniiri pass, mis tagab pääsu kõikidele kohtumistele, mak-

sab Piletilevis 20 eurot, tudengitele, õpilastele ja pensionä-

ridele kümme eurot. Kuni seitsmeaastased (kaasa arvatud) 

lapsed pääsevad mängudele tasuta.

Võimalik on osta ka päevapileteid, mille täishind on ala-

grupiturniiril viis ja soodushind kaks eurot. Päevapilet on 

saalipõhine – TTÜ spordihoones ostetud piletiga ei pääse 

Saku suurhalli mängudele ja vastupidi.

Mis saab edasi?
Alagruppide A ja B kolm parimat moo-

dustavad E-vahegrupi, C ja D omad F-va-

hegrupi. Omavahelised kohtumised võe-

takse järgmisse faasi kaasa, seega män-

givad meeskonnad läbi vaid teise grupi 

tiimidega. Mõlema grupi neli paremat 

lähevad seejärel veerand� naali, kaks vii-

mast selgitavad kohad 9.–12. 

Alagruppides neljandaks ja viiendaks 

jäänud meeskonnad moodustavad kaks 

neljaliikmelist gruppi (B4+D4+A5+C5; 

A4+C4+B5+D5). Mängude järel selgitavad 

mõlema grupi kaks parimat kohad 13.–

16., viimased mängivad positsioonidele 

17.–20 .

Jälgi turniiri
Võistluste ametlik koduleht: 

http://u20men.� baeurope.com

Del�  Spordi erileht: 

http://sport.del� .ee/news/korvpall/u20/  

Kõiki Eesti koondise alagrupimänge on võimalik 

jälgida otsepildis ETV2 vahendusel. 

H
oia postrit siit!
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see kooskõlastamisele. sevõtjate karistamine. lk 2–3enam kriminaalne tegu.

Prorektori aju 
trükisoe 3D-
koopia
Tehnikaülikool 
printis innovat-
siooniakadeemia 
avapauguna välja 
koopia prorektor 
Alar Kolki ajust. lk 4 
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Eesti poliitikutele, kellele meedia on jälle kord 
pakkunud võimalust esitada oma seisukoht 
toiduainete käibemaksu küsimuses, tuleb 
hindeks panna „mittearvestatud”. Selle 

langetamise pooldajad – nagu näiteks Keskerakonna 
aseesimees Kadri Simson – toovad argumentidena esile 
tõsiasja, et enamikus EL-i riikides kehtib toiduainetele 
tavamäärast madalam käibemaks, ning vajaduse toetada 
väiksema sissetulekuga inimesi, keda viimaste aastate 
toiduainete hinnatõus valusalt pigistab. 
Langetamise vastased – nagu rahandusminister 
Jürgen Ligi – seevastu ütlevad, et suurema osa 
maksulangetusest pistaksid oma tasku tootjad ja 
kaupmehed, pealegi kaasneks maksulangetusega 
vajadus tõsta teisi makse.

Lühidalt: nende pikkade aastate jooksul, mil teema 
päevakorras on olnud, pole kumbki pool alustanud 
uurimistööd, et täpsemalt hinnata toiduainete 
käibemaksu langetamise võimalikku mõju. Jäädud on 

puusalt tulistamise 
tasemele.

On kaks põhjust, miks 
valitsus peaks säärase 
analüüsi praegu ette 
võtma, selle asemel et 
vankumatult uskuda 
oma seniste seisukohtade 
õigsust. Esiteks seetõttu, 
et suuresti just toiduainete 

hinnatõusu tõttu tunnevad paljud eestlased, et ots otsaga 
kokku saamine on keerulisemaks muutunud (ja statistika 
tõendab, et see ei ole üksnes illusioon). Ja teiseks seetõttu, 
et konkurents suurte jaekaubanduskettide vahel on Eestis 
päris äge – üks kampaania teise otsa. Ehk on võimalik, 
et suurem osa maksulangetuse kasust ikkagi jõuaks 
lõpptarbijani.

Kahtlemata ei ole toiduainete käibemaksu langetamine 
väiksemapalgaliste toetamiseks ideaalne lahendus, sest 
suur osa maksuvõidust läheks tegelikult neile, kes niigi 
hakkama saavad. Aga milline alternatiiv oleks praeguses 
olukorras ideaalne? Toimetulekuprobleem on Eestis 
piisavalt terav, et kõiki võimalikke valikuid võrrelda ja 
kaaluda.

Ka opositsioon ei ole oma tööd korralikult teinud. Sel-
lest jutust on vähe, et mujal Euroopas kehtib toidukaupa-
dele soodusmäär – näiteks Taanis, igati eeskujuväärses rii-
gis, ju ei kehti. Neil kordadel, kui teemat on riigikogus 
arutatud (näiteks 30. jaanuaril 2008), on arutelu koosne-
nud rohkem huumorist kui teadmistepõhisest poliitikast. 
Selles on peale diskussiooni tapva võimuliidu süüdi ka 
opositsiooni küündimatud põhjendused.  1

Kurtide dialoog
käibemaksust

Rohkem kultuursust

Aastast 1905

Mäletan, et lapsena tundus teater niivõrd pühalik ja 
austusväärne koht. Sinna minek oli ehtne rituaal: 

arutasime lavastuse sisu enne ja pärast läbi, valisime ilusai-
mad riided. Järjest olen aga pettunud, kui olen kohanud 
ka Estonias dressipükstes kultuurinautlejaid. Kurvastab 
seegi, et vahel tulevad inimesed kohale kõigest esimeseks 
vaatuseks, mille järel suundutakse puhvetisse alkoholi tar-
bima. Just kuulsin juhtumist, kus ooperikülastaja võttis 
saali kaasa lausa popkorni ja kokakoola. 

Seda enam tuleb aga kiita  peresid, kes leiavad suvel 
aega ja jõudu minna kohale elamustpakkuvatesse 
lavastuspaikadesse. Miks mitte sõita välja varem, tutvuda 
kohaliku kultuurilooga ning pakkida endale kaasa 
piknikukorv, et siis üheskoos kultuurselt aega veeta? 1
Merle Must
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Lk 12  Kristjan Haller: kallid hinnad on ettevõtjate väiklus 

KEN-MARTI VAHER EI TAHA ERAKONDADE RAHA

Siseministeerium ei taha erakon-
dade rahastamiseks mõeldud 
summasid oma eelarves näha. 
Seetõttu saatis siseminister Ken-
Marti Vaher riigikantseleile kir-
ja, milles palus kvartaalse toetu-

se väljamaksmise teha riigiko-
gu kantselei ülesandeks. Minister 
põhjendas, et praegune korraldus  
kajastab valesti riigieelarveliste 
vahendite paigutust ja moonutab 
riigieelarve läbipaistvust. Del� 

u
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Toidu käibemaks
Toimetulekuprobleem 
on Eestis piisavalt suur, 
et kõiki võimalikke 
valikuid kaaluda.

Justiitsministeeriumis on valminud mahukas 
karistusseadustiku muudatuste eelnõu, mille 
ettepanekute kohaselt roogitakse seni kehtivast 
seadusest välja tobedused ja vaadatakse üle 
karistused. Samuti võetakse ette karistusregister.

Justiitsminister Hanno Pevkur: 

•• Justiitsminister Hanno Pev-
kur, kas karistusseadustiku 
muudatused on nüüd valmis?
See eelnõu on loetaval kujul 
olemas. Kohtusime veel ree-
del kaubandus- ja tööstuskoja 
ning tööandjate keskliiduga, 
kes on meile eraldi pöördumi-
se teinud majanduskuritegu-
de ploki kohta. Nimelt teeme 
ettepaneku tuua majandusku-
ritegude puhul eraldi sisse era-
sektori korruptsiooni, mida 
praegu otseselt karistusseadus-
tikus pole. 

Ka täna saab majandustege-
vuses antud või võetud altkäe-
maksu eest teatud tingimustel 
isikut vastutusele võtta, kuid 
seda ei ole õige lugeda klassika-
liseks ametialaseks kuriteoks. 
Loome sellistele kuritegudele 
eraldi paragrahvid. Peale sel-
le kaotame pistise mõiste üld-
se ära. Pole ju vahet, kas raha 
või hüve liigub seadusliku või 
ebaseadusliku teo eest. Praegu 
on see aga just nii sätestatud.

Meie ettepanek on muuta 
ka olulise, suure ja eriti suure 
kahju määrasid. Täna on see 
sõltuv miinimumpalgast, kuid 
meie ettepanek on, et olulise 
kahju piiriks oleks 4000 eurot, 
suur kahju oleks 40 000 ja eriti 
suur kahju 400 000 eurot. Vas-
tavalt tekitatud kahju suuruse-
le on võimalik mõista kohane 
karistus. 
•• Altkäemaksu osas lä-
heb karistusseadustik seega 
karmimaks?
Ma pigem ütleksin, et selge-
maks. Me ei erista enam pis-
tist ja altkäemaksu, nende eris-
tamine on ka praktikas osutu-
nud keeruliseks. Eelnõus oleme 
teinud ettepaneku sätestada 
seaduses altkäemaksu koos-
seis, mille eest võib määrata 
kuni viieaastase vangistuse. 
See teeb lihtsamaks ka polit-
seinike ja prokuröride töö – sa 
ei pea enam tõestama, kas soo-
ritatud tegu oli seaduslik või 
ebaseaduslik. Kui selle soovita-
va teo eest anti raha või muud 
hüve mingisugusel eesmärgil 
endale soodustuse saamiseks, 
siis on see altkäemaks.

Selgemaks on kirjutatud 
ka mõjuvõimuga kauplemise 

paragrahv. Seome vastutuse 
avaliku huvi seisukohast eba-
võrdse või põhjendamatu eeli-
se saamise eesmärgiga. 

Samuti teeme ettepaneku 
kaotada mõningad tobedu-
sed. Näiteks on kehtivas karis-
tusõiguses puhtteoreetiliselt 
võimalik valgusfoori mahasõit-
mise eest inimene kuni viieks 
aastaks kinni panna, kui selle-
ga katkeb liikluskorralduse süs-
teem. Täna on kriminaalkorras 
karistatav ka see, kui inimene 
ronib üle aia näiteks naabri 
aeda põrganud palli järe-
le. Sellised tobedused 
roogime välja või kirju-
tame selgemaks. Mõned 
koosseisud lähevad ka 
raskemaks, näiteks rii-
givastaste kuritegude 
puhul. Mõned koos-
seisud viime aga 
kergemaks. Üldi-
ne süsteem peab 
olema balan-
sis – karista-
da peab saa-
ma õige asja 
eest. Sellepä-
rast ongi pro-
fessor Jaan 
Sootaki eest-
vedamise l 
seda asja 2,5 
aastat teh-
tud ja nüüd 
oleme oma-
dega val-
mis. Lähi-
ajal läheb 
e e l n õ u 
kooskõlas-
tusringile.
•• U u e 
karistus-
seadusti-
ku koha-
selt saa-
d e t a k s 
vähem ini-
mesi reaalselt 
vanglasse?
Jah, püüame vaadata, 
et kui inimest pole mõist-
lik kriminaalkorras karista-
da – väärteokaristus jääb jät-
kuvalt alles –, siis seda ei tehta. 
Ka 30-päevane arest väärteoka-
ristusena on väga suur karistus 
– kuu aega vabaduseta! Tuleb 
ikkagi aru saada, et karistus 
on mõeldud selleks, et inime-
ne mõtleks oma teo üle järele. 

Kärt Anvelt
vanemtoimetaja

SCHVEDE JUHIB PEASTAAPI

Eile võttis kaitseväe peastaabi juh-
timise üle mereväekapten Igor Sch-
vede. Senine ülem, brigaadikind-
ral Peeter Hoppe jätkab teenistust 
kaitseväe esindajana NATO operat-
sioonide väejuhatuses. Del� 



MIHHAIL MARGELOV RÜNDAS TAAS EESTIT

Venemaa föderatsiooninõukogu  
väliskomisjoni esimees Mihhail 
Margelov kritiseeris agentuu-
ris Interfax taas teravalt Eestit. Ta 
nimetas Eesti vabadusvõitlejate 
liidu kokkutulekut „natsistlikuks 

sabatiks” ja lisas, et fašistlikke 
meeleolusid jagavad ka riigijuhid. 
(Kaitseminister Urmas Reinsalu 
saatis tervituse, milles tunnustas 
Eestit okupeerinud režiimidele 
vastupanu osutanuid.) Del� 

••• Osa tasulisi iOS-i rakendusi on 
sel nädalal tasuta kättesaadavad.
••• Europarlament alustab USA 
jälgimisprogrammide uurimist.

Täna
digilehes

Eesti Päevaleht, teisipäev, 9. juuli 2013, toimetaja: Eda Post, tel: 680 4400, e-post: uudised@epl.ee  3

Justiitsminister Hanno Pevkur: 
et kui löömisega on 
tekitatud pikaajali-
ne tervisekahjustus, 
on karistus suurem: 
kuni viieaastane 
vanglakaristus. 
•• Ühiskonnas on 
ülioluline ja pal-
ju vastukaja teki-
tav teema lähisu-
hete vägivald. Kas 
uus eelnõu ka seda 
puudutab? 

Jah. Läheme ka siin karmi-
maks. Kui sa lööd oma lähe-
dast, on kohe karistuseks kuni 
viie aasta pikkune vanglaka-
ristus. Tegemist on märgilise 
muudatusega: näitame, et riik 
peab võitlust lähisuhtevägival-
laga väga oluliseks. Perevägi-
vald on sageli varjatud ja kor-
duv, selle karmimalt kohtlemi-
ne on põhjendatud, hoidmaks 
ära hullemaid tagajärgi.
•• Saan ma õigesti aru, et karis-
tusõiguse revisjoni käigus vä-
hendatakse oluliselt kuriteo-
koosseise? 
Eelnõu on väga mahukas: 
üle 200 muudatuse karistus-
seadustikus, pluss eriseadus-
tes olevad väärteokoosseisud. 
Kokku muudame umbes sadat 
seadust. Praegu on eri seadus-
tes kokku ligi 1300 süüteokoos-
seisu, neist ligi 400 paiknevad 
karistusseadustikus, 900 haru-
seadustes.

Kui kõik kuriteokoosseisud 
paiknevad karistusseadustikus, 
siis haruseaduseid, mis näevad 
ette vastutuse väärtegude eest, 
on kokku 147. 2010. aasta sei-
suga oli neist 147 seadusest 
karistusi kohaldatud vaid 76 
alusel. Nii et jah, need arvud 
muutuvad.
•• Kas ühiskond ikka mõistab 
teid, kui ütlete, et ühe või tei-
se teo puhul karistus väheneb 
ning inimesed, kes peaks vang-
las olema, hoopis rahulikult 
teiste seas ringi käivad? 
Kindlasti seletamist on. Kuna 
muudatused on nii suured ja 
mahukad, võib alati kellelegi 
ühe või teise koosseisu puhul 
tunduda, et see on ebaõiglane. 
Kuid ma tahangi siin rõhuta-
da, et tegemist pole poliitiku-
te suvaliste otsustega.

See on teadlikult ja süs-
temaatiliselt professor Jaan 
Sootaki veetud karistusõigu-
se töörühma töö, kuhu kuu-
lusid veel ka näiteks riigi pea-
prokurör, tulevane riigikohtu 
esimees, justiitsministeeriumi 
kriminaalpoliitika asekants-
ler, vandeadvokaat Leon Glik-
man, siseministeeriumi esinda-
ja ning parlamendi õigusko-
misjoni esimees. See seltskond 
on austustvääriv ja me peak-
sime mõistma, et see töö, mis 

nad on teinud, ei ole mitte sel-
lepärast, et kellelgi tahetakse 
midagi leebemaks ja osadele 
karmimaks teha, vaid et karis-
tusõigusest arusaam oleks Ees-
tis mõistlik ja õiglane. 
•• Millal eelnõu riigikok-
ku jõuab? 
Ma loodan väga, et sügisel. 
Kuna see on väga mahukas 
eelnõu, siis eeldatavalt võiks 
ta lõpphääletuseni jõuda järg-
mise aasta kevadel.
•• Hakkasite revideerima ka 
karistusregistrit. Miks? 
Siin on mitu põhjust. Üheks 
on riigikohtu esimehe Märt 
Raski paar aastat tagasi viida-
tu – pool Eesti ühiskonnast on 
karistatud. Tõsi ta on. Üheks 
põhjuseks on see, et meil pole 
pikka aega toimunud karis-
tusregistri puhastamist. Tei-
ne põhjus on aga see, et uus 
karistus ei katkestanud eelmi-
se kustumist. 

Selgitan: inimene pani 
1985. aastal toime kuriteo ja 
sai selle eest viie aasta pikku-
se karistuse. See oleks pida-
nud aeguma 2000. aastal, aga 
kuna inimene pani 1991. aas-
tal toime uue kuriteo, hakkas 
automaatselt jooksma uues-
ti ka vana kuriteo kustumi-
se aeg. Meil on tõesti reaal-
selt karistusregistris inimene, 
kelle karistus on 1985. aastast. 
Tema karistus ei ole kustunud. 
Seni võisid registris tõesti üle-
val olla ka Nõukogude ajal saa-
dud karistused, kuna pisirik-
kumisi saadi aeg-ajalt peale. 

2010. aasta riigikohtu 
uuringu kohaselt oli karistus-
registris kehtiv karistus süü-
teo eest Eestis rohkem kui 37% 
tööeas inimestest. Seal on nii 
aktiivsete kui ka arhiveeritu-
tega kokku umbes 1,9 miljo-
nit väärteo- ja 375 000 kuriteo-
karistust. Oktoobris jõustub 
aga seadusemuudatus, mil-

lega uus karistus ei katkesta 
enam eelmise kustumist. Aegu-
nud karistused kantakse arhii-
vi ning sedasi peaks vähene-
ma umbes 500 000 väärteo ja 
75 000 kuriteokaristust.
•• Osa neist kehtiva karistu-
sega inimestest kannavad ka 
vanglakaristust. Riigi peapro-
kurör Norman Aas viitas oma 
aasta ülevaates, et Euroopa 
inimõiguste kohtu praktikast 
tulenevalt on 2,5 m2 põranda-
pinda ühe vangi kohta vähe. 
Probleem puudutab Tallinna, 
Harku ja Murru vanglat. Kirjuta-
site mai lõpus alla käskkirjale, 
mille kohaselt võib minimaal-
ne põrandapind ühe vangi koh-
ta olla 3 m2. Kust tuleb vang-
lakohtade arvu vähendamine? 
Esiteks vaadatakse väga krii-
tiliselt üle vahi alla võtmised 
ja minu arvates on see õige. 
Inimese vahi alla võtmine on 
väga suur samm. Täna on või-
malik isik 48 tunniks kinni 
pidada ja sealt edasi vahi alla 
võtta, aga ka juba 48 tunniks 
kinni pidamine on väga tõsi-
ne otsus. Kui inimene vahis-
tatakse, siis peab see olema 
väga tõsine kuritegu, mille 
puhul võib eeldada, et isik 
paneb vabaduses toime uusi 
kuritegusid või takistab õiguse 
mõistmist.
•• Teine pool on ilmselt üle 
vaadata ennetähtaegselt va-
banenute võimalused, mille-
ga justiitsministeerium ka ju-
ba aastaid tegelenud on?
Täpselt. Mina olen alati toe-
tanud ennetähtaegselt vabas-
tamist. Kui isik istub oma 
tähtaja vanglas ära, siis vang-
lamüüride vahelt lahkudes 
puudub tema üle igasugune 
ühiskondlik kontroll. Enne-
tähtaegse vabanemise korral 
on teda võimalik allutada ühis-
kondlikule kontrollile. Siin on 
omakorda võimalik valida, kas 

tegemist on lihtsalt kriminaal-
hooldaja juures käimisega või 
peab ta peale selle läbima ka 
mingisuguse sotsiaalprogram-
mi. Seadus annab võimalused 
ette, kuhu saab ennetähtaeg-
selt vanglast vabanenud isikut 
suunata ja see on igal juhul 
mõistlikum.
•• Te usute, et kurjategijaid on 
võimalik ümber kasvatada? 
Ikka, vähemalt tuleb selle poo-
le püüelda. Aga loomulikult 
sõltub see sellest, kas isikul 
on olnud varasem retsidiiv-
sus või mitte. Näiteks Lõuna-
Eestis kihutanud bussijuht sai 
väärteokaristusena küll kaks 
nädalat aresti, aga see on ikka-
gi päris tõsine karistus. Nagu 
ta ise ütles, et nüüd on tal aega 
oma tegude üle mõelda.

Igal isikul peab olema või-
malus ja õigus naasta ühiskon-
da. Kas see õnnestub, sõltub 
suuresti temast endast ning 
sellest, kas suudetakse sot-
siaalprogrammide kaudu tal-
le täiendavalt abi pakkuda. 

Kriminoloogia professorid 
ja asjatundjad ütlevad, et kui 
isik veedab kinnipidamisasu-
tuses rohkem kui kaks aastat, 
on tõenäosus retsidiivseks käi-
tumiseks ehk korduvkuritege-
vuseks kordi suurem. See on 
ka üks põhjus, miks me karis-
tusseadustiku üle vaatame.
•• Igale teole peab järgnema 
õige ja õiglane karistus? 
Täpselt. Kui karistus on liiga 
range, siis võime selle isiku n-ö 
ühiskonna tegemistest maha 
arvata. Inimene muutubki kor-
duvkurjategijaks ja jääb seda 
ratast käima. Sama on narko-
maanidega: mida varem jaole 
saada, seda suurem on tõenäo-
sus inimene ühiskonda taga-
si tuua. Aga iga ühiskonna lii-
ge on väga suur väärtus, eri-
ti Eestis, kus on 1,3 miljonit 
inimest. 1

UMMIK KA TARTU MNT-L

Tallinna transpordiameti teatel 
asfalteeritakse kuni 10. juulini 
õhtuti ja öösiti Tartu mnt ja Järve-
vana tee ristmikku ning alates kel-
la 19 on liiklus kõigis suundades 
oluliselt häiritud. Del� 

VALEHÄIRE MEREL

Pärnu piirivalvurid pidid lau-
päeval kella 23 paiku kiirusta-
ma appi olematutele merehäda-
listele, sest keegi lasi põhjuse-
ta taevasse kaks punast signaal-
raketti. Del� 

uue seadusega saadame 
vanglasse vähem inimesi

Vabaduses olles on inimesest ka 
ühiskonnale rohkem kasu, ta 
käib ju tööl. Aga kui ta on ühis-
konnale ohtlik – näiteks retsi-
diivne mõrvar – siis peabki ole-
ma pikemalt isoleeritud. 
•• Põhieesmärk on vältida üle-
kriminaliseerimist? 
Just nimelt. Ja samuti kaits-
ta rohkem isikute põhiõigu-
si. Vähemohtlikud kuriteod 
on leebemalt karistatud, kuna 
on lootust, et inimene muu-
tub. Aga ma rõhutan: osad asjad 
lähevad karmimaks. Kui sa oled 
riiki reetnud või riigi vastu läi-
nud, siis seal on väga karmid 
karistused. 

Ühtlasi vaatasime üle ka 
kehalise väärkohtlemise ja ter-
visekahju tekitamise. Siin püüd-
sime minna ühte süsteemi sot-
siaalsüsteemiga, kus meil on 
puudesüsteemid. Kui sa oled 
kellegagi kakelnud, kuid sel-
lega ei kaasne pikaajalist tervi-
sekahjustust, võib sind ooda-
ta kuni aastane vanglakaris-
tus. Samas teeme ettepaneku, 

Leon Glikman
vandeadvokaat, karistusõiguse 
töörühma liige

Seadus peab olema detailne

Seadust tuleb muuta nii vähe kui 
võimalik ja üksnes nii palju kui 
vajalik. Igasugune tarvidus ame-
tialaste kuritegude raskenda-
tud koosseisude laiendamiseks 

puudus. Demokraatlikud süstee-
mid liiguvad pigem leevendami-
se poole. 

Ametialaste kuritegude legaal-
de� nitsioonid on määratlematud 
ja võimaldavad valikulist krimi-
naalrepressiooni. Eriti ebakonk-
reetne on ametiisiku mõiste, mis 
võimaldab pea iga väiksemat asja-
pulka ametiisikuks tembeldada, 
piisab näiteks paberite liiguta-
mise võimest ja sugugi pole eel-
duseks õigus teha siduvaid hal-
dusotsustusi.

Euroopa inimõiguste kohus 
rõhutab, et seadus peab olema 

määratletud ja detailne, mistõttu 
ametiisiku tunnused peaksid ole-
ma karistusseaduse tekstis lahti-
kirjutatud või siis varustatud vii-
tega teistele asjassepuutuvate-
le sätetele. Mõjuvõimuga kaup-
lemise koosseis on justkui kum-
mist ja selle kaudu saaks palju-
dele, kes suhtlevad ametnikega, 
kriminaalsüüdistuse kaela keera-
ta. Kuni pole vastuvõetud lobitöö 
reegleid, on tegemist tegusaid ini-
mesi ohustava normiga. Õnneks 
on riigikohus selle koosseisu puhul 
selgust loonud.
Küsis Kaisa Alliksaar

KOMMENTAAR

Perevägivald on sageli varja-
tud ja korduv, selle karmimalt 
kohtlemine on põhjendatud.

Me ei erista enam pistist ja 
altkäemaksu ning lisame 
erasektori korruptsiooni.

2,5 aastat töötas 
professor Jaan 
Sootaki veetud 

karistusõiguse töörühm.

Üle 200 muudatu-
se on kavandatud karistussea-
dustikku, lisanduvad erisea-
dustes olevad väärteod. Kok-
ku muudetakse umbes 100 
seadust.

Praegu on eri seadustes 
kirjeldatud kokku ligi

 1300 süüteo-
koosseisu. Neist karistussea-
dustikus ligi 400 ja harusea-
dustes ligi 900. 

2010. aasta uurin-
gu kohaselt 

oli kehtiv karistus rohkem kui 
37% tööeas inimestest.

Kokku on karistusregistris u
 1,9 miljonit 
väärteo- ja 375 000 kuriteo-
karistust.

MÕNED ARVUD
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Tööinspektsioon korraldab endale 
eurorahade eest kalleid koolitusi

Tehnikaülikool printis välja 3D 
koopia prorektor Kolki ajust
Prorektor Alar Kolki aju koo-
pia printimine pani alguse 
kolmenädalasele Euroopa 
innovatsiooniakadeemiale.
Selle avamise ja prorektori aju 
koopia printimise tunnistaja-
te arv ulatus paarisajani – just 
nii palju tudengeid 30 riigist 
üle maailma osaleb eile ala-
nud kursustel, kus üliõpilased 
loovad uuenduslikke ärimude-
leid, tooteid ja teenuseid. 

Legoklotsidest ärimudel
Alar Kolk sõnas, et aju 
3D-mudeli printimise ees-
märk oli näidata tudengitele, 
et toodete ja teenuste loomi-
sel on kõige olulisem mõista 
just seda, mis toimub inime-
se peas. „Kolme nädala jook-
sul peavad tudengid minema 
kliendi aju sisse ja aru saama, 
mis neile kõige tähtsam on,” 
ütles Kolk. Et välja saaks prin-
tida just tema aju, tehti sellest 
enne Põhja-Eesti regionaal-

haiglas pilt. Kolk ütles, et 3D 
versioon on pärisajust pisut 
kergem, sest kaalub vähem 
kui kilo, pärisaju aga umbes 
poolteist kilo.

Selliseid sümboleid täis 
tehnoloogia kasutamisi 
toimub akadeemia jooksul 

veelgi. Nimelt võtavad 
omavahel mõõtu robot ja 
inimene tai chi võitluskunstis, 
täpsust mõõdetakse Kinect-
tehnoloogia abil. Kinect on 
tuntud Xbox mängude lisa-
seadmena, mis tuvastab žesti-
ja häälkäsklusi. Lisaks püüa-

vad tudengid elektrikandle ja 
õunte abil muusikat teha.

Ühe harjutuse raames ehi-
tavad rahvusvahelistesse mees-
kondadesse jaotatud tudengid 
aga legoklotsidest ärimude-
leid, kus klotsid sümbolisee-
rivad ärimudeli eri osasid. 
Peale selle annavad tudengid 
oma allkirja hokikepile. Selle 
kuju annab Kolgi sõnul eda-

si ideaalse ärimudeli kasvu – 
alguses kasvab aeglaselt ja siis 
tõuseb järsult tippu. Innovat-
siooniakadeemia käigus loo-
dud mudeleid hindavad ette-
võtjatest ja riskikapitalistidest 
mentorid. 1 Kaisa Alliksaar

Bordelli kliente viinud 
taksojuht teenis 
rohkem kui prostituut
Taksojuht sai endale osa pros-
tituudile makstud summast ja 
ka tasu kliendilt sõidu eest.
Möödunud nädalal teatas 
politsei, et on kinni pidanud 
18 taksojuhti, kes on kahtlus-
tuste kohaselt viinud kliente 
bordelli ning kuuluvad kupel-
damisega tegelenud kuritege-
likku rühmitusse. „On oluline 
mõista, et politsei ei kahtlusta 
neid taksojuhte lihtsalt kellegi 
bordellini viimises.

Kuritegudes kahtlustata-
vad taksojuhid olid selles kri-
minaalses bordelliäris võtme-
rolli täitjad,” ütles Põhja pre-
fektuuri kriminaalbüroo juht 
Priit Pärkna.

Tema sõnul said taksoju-
hid üldjuhul kliendi bordelli 
toomise eest rohkem raha kui 
prostituut intiimteenuse osu-
tamise eest, kuna taksojuhile 
makstav summa tuli rahast, 
mille klient maksis prostituu-
dile. Juht sai raha ka taksosõi-

du eest. Pärkna nentis, et vii-
mast arvesse võttes olid takso-
juhid skeemis kindlalt suurima 
kasu saajad. „Kogu tegevus 
oli konspireeritud, pikaajali-
ne ja peensusteni kokku lepi-
tud, kindlasti ei saa siin rää-
kida juhuslikust taksosõidust 
bordellini,” ütles Pärkna, kel-
le sõnul võib kahtlustatavate 
ring oluliselt ka laieneda. 

Keskmiselt 50 eurot
Taksojuhtide kinnipidamine 
on osa veebruaris alustatud 
kriminaalmenetlusest, mille 
käigus sulges politsei juuni 
algul Tallinnas Pirital asuvas 
eramajas tegutsenud bordel-
li. Eilses Eesti Päevalehes kir-
jutasime, et kinnipeetud tak-
sojuhtide ülesanne oli kliendid 
lõbumajja toimetada ning ano-
nüümseks jääda soovinud tak-
sojuhi sõnul teenis taksojuht 
ühe kliendi eest keskmiselt 50 
eurot. 1 Erik Rand

Tänavu märtsis korraldas töö-
inspektsioon Kõue mõisas 
oma töötajatele kaks kahe-
päevast koolitust. Esimesel 
koolitati 3723 euro eest küm-
met Eesti eri paikade inspekt-
sioonide juhti, teisel paranda-
ti 5863 euroga 12 avalikkusega 
kokkupuutuva töötaja esine-
misoskust. Kokku kulus kooli-
tustele ligi kümme tuhat eurot. 
Varem on inspektsioon näiteks 
3526 euro eest koolitanud 39 
inimest ja 4138 euro eest 77 
inimest. 

Mis siis kaks koolitust nii 
kalliks tegi? Põhjus peitub 
asukohas ja esinemiskoolitu-
se videotehnikas, sest kooli-
tajate hinnad oli Eesti Päeva-
lehega rääkinud koolitajate 
Mart Raiki ja Elina Siilbe-
ki sõnul mõistlikud. Üldiselt 
jääbki ühepäevase koolituse 
hind 600–1200 euro vahele. 
Inspektsioon maksis esimesel 
puhul koolitajale kahe päeva 
eest 1080 eurot ja teisel kahe-
le koolitajale 2500 eurot, seega 
on hinnad tavapärased. Miks 
aga korraldati koolitus kallis 
Kõue mõisas, jäi teistele koo-
litajatele selgusetuks.

Veel enam, 5836-eurose esi-
nemiskoolituse puhul küün-
dis ruumi ja tehnika rendi-
kulu 1158 euroni, millest 
heli ja videotehnika moo-

se paika viia. Video- ja heliteh-
nikat oli vaja esinemiskoolitu-
se lindistamiseks, et töötajad 
saaksid hiljem oma esinemisi 
võrrelda ja analüüsida. 

Kallis tehnika rent
Kas seda peab tegema ligi 800 
euro eest? Noormäe sõnul 
küll: „Lõppude lõpuks saab 
ju mobiiltelefoniga ka filmida, 
aga siinkohal on küsimus, mil-
list koolitust me oma inimes-
tele tahame. Esinemiskoolitu-
se viis läbi oma ala proff Janek 
Mäggi ja ta pidas seda vajali-
kuks. Ma ei näe põhjust tema 
valikutes kahelda.” Seega on 

kõik justkui korras: kulutati, 
sest euroraha oli. Nimelt tuleb 
inspektsiooni 111 530-eurosest 
koolituste aastaeelarvest 90 000 
eurot Euroopa Sotsiaalfondist. 
Noormäe sõnul tuleb üksnes 
koolitusteks mõeldud raha kas 
ära kulutada või tagasi maksta.

Kerstin Liiva rahandus-
ministeeriumist sõnas, et kui 
raha on vaja vähem kui pla-
neeritud, peaks asutus tege-
ma ministeeriumile avalduse 
raha ülekandmiseks järgmi-
se aasta eelarvesse ning see-
ga pole selle põhjenduseta 
kasutamine just eelarveaasta 
lõpus õigustatud. 1

Kahele Kõue mõisas tehtud kahepäevasele tööinspektsiooni juhtide koolitustele kulus kokku pea 10 000 eurot. Foto: Hendrik Osula 

Riin Aljas
riin.aljas@epl.ee

Kõue mõisas tehtud 
koolitustes inspektsioon 
probleemi ei näe, kuna 
euroraha on piisavalt. 

Euroraha 
väärkasutus?
Paari nädala eest kirjutas Ees-
ti Päevaleht, et tööinspektsioo-
nis uuritakse võimalikku ESF-i 
raha väärkasutust. Ühe töötaja 
väitel sundis ülemus teda pal-
galehele kirjutama ESF-i raha-
dest tehtud tööd, mida tege-
likult ei tehtud. Asja uurib nii 
inspektsiooni sisejuurdlus, SA 
Innove kui ka sotsiaalministee-
rium. Inspektsiooni juhi Ain 
Noormäe sõnul kestab juurd-
lus 31.augustini, üle vaadatak-
se kõigi töötajate aasta jooksul 
tehtud telefonikõned. Juba on 
ebatäpsed andmed tööaja suh-
tes ka ilmnenud, ent see olevat 
tööaja valesti märkimine. Näi-
teks, kui töötaja peab kõne ajal 
nõuandmiseks vahepeal sea-
dusi lugema. Et tööajatabe-
lis pole sellise tegevuse jaoks 
kohta ei saa seda mujale mär-
kida kui telefonikõne alla.

Kahe koolituse 
maksumus
Juhtimiskoolitus (10 inimest): 
kokku 3723, koolitaja 1080, 
ruum 382,54, majutus, trans-
port, toit jms 2261 eurot.

Esinemiskoolitus (12 ini-
mest): kokku 5863, koolitaja 
2500, ruum ja tehnika 1158, 
majutus, transport, toit jms 
2205 eurot.

Koolitaja: tehnika 
oleks kallis montaa-
ži või eraldi palga-
tud filmimehega.

Alar Kolki aju koopia kaalub umbes kilo. Foto: Andres Putting

Akadeemias võtavad 
omavahel võitlus-
kunstis mõõtu robot 
ja inimene.

dustas kolmveerandi. Kooli-
tajates tekitas nii kõrge hind 
küsimusi. „Hind on õigusta-
tud, juhul kui selles kajastub 
montaaž või palgati eraldi fil-
mimees ja hiljem tehti koolitu-
sest näiteks õppefilm – muul 
juhul on seda aga raske põh-
jendada,” selgitas Siilbek. Ins-
pektsiooni juht Ain Noormä-

gi ei näinud koolituste hinnas 
midagi erilist, sest pakkumi-
ne oli mõistlik ja jäi eelarve 
piiridesse. „Jah, kui oleksime 
koolituse teinud mõne kutse-
kooli klassides, oleks saanud 
odavamalt, ent koolitus peab 
töötajat motiveerima ja oda-
vaim variant seda eesmärki ala-
ti ei täida,” tõdes ta.

Kuna koolitusele tuli tööta-
jaid tervest Eestist, jäid maju-
tuskulud inspektsiooni kan-
da ja Noormäe sõnul poleks 
tubade hinnad Tallinnas Kõue 
omadele alla jäänud. Pealegi 
tehti koolitus teadlikult uhkes 
mõisas, et töötajaid põnevas-
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Omanike tüli võib  
tennisemängu 
Kadriorus peatada

Kristjan Lukk
kristjan.lukk@epl.ee

Ajaloolise tennisekeskuse 
tulevik on omaniku ja 
haldaja vahelise tüli tõttu 
juba aastaid selgusetu.

Kadrioru väljakutel on ten-
nist mängitud juba 1895. aas-
tast saadik, ent nüüd on kes-
kuse tenniseväljakud suurele 
osale huvilistele suletud. Need, 
kes seal mängida tahavad, pea-
vad selleks jõudma eraldi kok-
kuleppele keskuse omanikuga. 
Kuigi omanik otsib uut välja-
ku haldajat, ei välistanud ta ka 
seda, et tennisemängu võima-
lus kaob ja maad muul otstar-
bel, näiteks elamumaana kasu-
tama hakatakse. 

Endise haldaja, ettevõtte 
OÜ Kadrioru Tennisega lõpe-
tas tenniseväljaku omanik, 
MTÜ Spordiselts Põhjakot-

kas lepingu juba 2010. aastal, 
ent too kaebas selle kohtusse. 
Nüüd, kolm aastat hiljem 20. 
märtsil sai Tallinna ringkon-
nakohtu otsusega õiguse oma-
nik, kes lõi OÜ Kadrioru Ten-
nise baasist välja, takistas tur-
vafirma abiga nende ligipääsu 
varale ja esitas 69 000-eurose 
võlanõude.  

Väljakud kinni
Vaidluse keskmes 
oli väljakute kütte-
süsteemide ehitus. 
OÜ Kadrioru Ten-
nise juhatuse liikme 
Karl-Johannes Otsa sõnul ehi-
tas ettevõte omal käel ümber 
tennisekeskuse küttesüsteemi 
ja katlamaja. Omaniku sõnul 
oli tegu aga tema omandi kah-
justamisega. „Kui seda (kütte-
süsteemi – K. L.) likvideeri-
takse, siis on ju tegemist selle 
kahjustamisega,” ütles spordi-
seltsi Põhjakotkas juhatuse esi-

mees Urmas Saaliste. Ta sõnas, 
et kui varasemalt oli koostöö 
haldajaga sujunud hästi, siis 
omavoliline ehitustöö katla-
majas kahjustas tenniseväl-
jakute talviseks kasutuseks 
vajalikku küttesüsteemi ning 
leping lõpetatigi 2010. aastal.  

See oli juhtumisi ka Eesti 

tennise juubeliaasta. „Keset 
hooaega juubeliaastal nii teha 
on julm,” arvas tennisebaasi 
hallanud Karl-Johannes Ots. 
„Meie soovisime, et uue ope-
raatorlepingu sõlmimine oleks 
harrastajatele valutu. Omani-
ke meelest oli aga mõistlik 
Eesti tennise sajandal aastal 
kogu kompleks kinni panna. 

Spordiseltsil on selja taga mitu tüli
Spordiselts Põhjakotkas on 
varemgi spordirajatiste oman-
diõiguse pärast harrastajatega 
tülli läinud. Endise üleriigilise 
spordiühingu Dünamo õigus-
järglasena sai Põhjakotkas suu-
re sporditaristu omanikuks. Tal-
linnas on Põhjakotkale kuulunud 
või kuuluvad siiani Kadrioru staa-
dion, Kadrioru tennisekompleks, 

Harjuoru ja Tartu maantee spor-
dibaasid ning suusakooli hooned 
Mustamäel. 

2008. aastal ostis Pärnu lin-
navalitsus Põhjakotkalt 4,2 mil-
joni krooni eest Pärnu sõude-
baasi, andes spordiseltsile lisaks 
loa alustada detailplaneeringut 
Tammiste vibustaadionile ela-
muhoonete ehitamiseks. Ilma 

tehinguni jõudmata oleksid  Pär-
nu sõudesportlased treeningko-
hata jäänud. Kuigi sõudjatele jäi 
baas alles, tekitas kinnisvaraäri 
paksu verd Pärnu linnavolikogu 
esimehe Ahti Kõo ja ostu-müü-
gilepingu allkirjastanud Pärnu 
linnapea Mart Viisitamme järel. 
Praegu on Tammiste vibustaa-
dion omal kohal alles. Kadrioru väljakuid hallanud Karl-Johannes Ots on nördinud, et 

keskuse omanik nad sealt välja lõi. Foto: Hendrik Osula

Eks see oma võimu näitamine 
ole.” Ots kinnitas, et uisapäisa 
midagi ei lammutatud. Tema 
sõnul investeeriti ise uue kat-
lamaja ehitusse miljon krooni, 
mis loodeti siis Põhjakotkalt 
rendi tasaarveldamisega taga-
si saada. Kuigi kohtuvaidluse 
otsus on käes ja õigus omani-
kul, on väljaku tulevik veel lah-
tine. Kogu loo juures kaotavad 
kõige rohkem aga tennisemän-
gijad, kes praegu väljakule nii-
sama mängima ei pääse, vaid 
peavad selleks jõudma omani-
kuga eraldi kokkuleppele.

Praegu mängida saab
Saaliste sõnas aga, et välja-
kud ei seisa suvel tühjalt. Kui-
gi Eesti Päevalehe külaskäigu 
ajal täitsid 14 liivaväljakut vaid 
kaks omavahel mänginud ten-
nisisti, olid tema väitel plat-
sid hommikupoole lastetren-
ne täis ning saavad samasugust 
kasutust edaspidigi. Taoline 
olukord ei saa aga kaua kes-
ta ning tulevikus ei pea män-
gijad uut kohta otsima. Prae-

gu käivad läbirääkimised uue 
ettevõttega, kes sealset kin-
nisvara haldama hakkaks. Ta 
ei välistanud ka, et tulevikus 
võiks seal tenniseväljaku ase-
mel näiteks elumajad olla.

Eesti tennise liit on Kad-
rioru väljakute probleemsest 
olukorrast teadlik ning lubab 
seista selle eest, et tennise-
keskus harrastajate jaoks või-
malikult kiiresti jälle avatuks 
saaks. „Tsiviilkohtuasja kahe 
meist lahus oleva firma vahel 
ei saa me puutuda, kuid ten-
nise seisukohast loodame, et 
kõik asjad alles jääks,” rääkis 
Eesti tennise liidu peasekretä-
ri kohusetäitja Allar Hint. 1

Kaotajad on tennisemän-
gijad, kes väljakule praegu 
niisama lihtsalt ei pääse.

Tüliõunaks on kütte-
süsteemide ehitus, 
mida omanik peab 
selle lõhkumiseks.



„Linnapea nõuniku soov vas-
tustest kõrvale põigelda teki-
tab kahtlemata küsimusi ning 
pean oluliseks, et kõik Tallinn 
Star Weekendi korraldamise-
ga seotud asjaolud jõuaksid 
avalikkuseni,” rõhutas Pillak 
ja lisas, et ta pole oma küsi-
mustele siiani linnavalitsuselt 
vastust saanud. Need on väi-
detavalt edasi saadetud Aini 
Härmile, kes sõlmis festivali 
korraldajatega „heade kavat-
suste kokkuleppe”. Härm pole 
aga veel tagasisidet andnud. 
Teda ei õnnestunud kätte saa-
da ka Eesti Päevalehel. 

Ligi kolmandik soodustust
Linnapea Edgar Savisaar kuu-
lus kõigi „tähtede nädalalõpu” 
tähtsamate ürituste aukülalis-
te hulka, ent linnapea polnud 
ainus, kel korraldajate heldu-
sest kasu oli võimalik lõigata. 
Kõigil linnavalitsuse töötajatel 
oli võimalik soetada kontserdi-
pileteid teistest festivali külas-
tajatest 30% soodsamalt. 

Ürituse meediasuhete juhi 
Artur Rauhiaineni sõnul oli 
tegemist puhtalt turundusli-
ku võttega ning mingit eksklu-
siivset kohtlemist ta sooduspi-
letite puhul ei näe. „Kindlasti 
oleks huvitav kuulata linna-
valitsuse selgitust soodustu-
se tagamaade kohta. Praegu 

Eesti Päevaleht, teisipäev, 9. juuli 2013, toimetaja: Maarja Pakats, tel: 680 4400, e-post: uudised@epl.ee6 uudised

Tallinn Star Weekendi korraldamist 
varjutavad üsna segased asjaolud

Eleen Änilane
uudised@epl.ee

Linnavalitsuse suhtlusest 
jääb opositsioonile 
mulje, et teemat ei 
soovita kommenteerida. 

Rein Sikk
rein.sikk@epl.ee

Kohalik rahvas võib tänu 
kodanikuaktiivsusele 
siiski kauaoodatud 
kergliiklustee saada.

Avalikkuse surve sundis maan-
teeametit taas arutlusele võtma 
Viitna kõrtsist Rõmeda külla 
Arturi šašlõkibaarini kergliik-
lustee ehitamise. Veel kuu aja 
eest oli maanteeamet seisuko-
hal, et seda teed ei tule.„Kuna 
tee-ehituse käigus likvideeriti 
laiad teepeenrad ning asendati 
kahe meetri sügavuste, järsku-
de seintega kraavidega, on Viit-
na vahel jalgsi liikumine ülioht-
lik,” ütlesid Viitna külavanem 
Saima Gordejeva ja Rõmeda 
külavanem Ene Kiirkivi toona 
Eesti Päevalehele. Nad maini-
sid, et suviti liigub Viitna tee-
veeres sadu inimesi, kelle jaoks 
sajandi tee-ehitusprojekt liikle-
misolusid halvendas.

Möödunud kuu jooksul 
nõudsid teede-ehitajailt selgitu-
si nii kohalik külaelanik Allan 
Lahi kui ka riigikogu liige, sot-
siaaldemokraat Indrek Saar. 
Külavanemad ähvardasid päri-
da Euroopa institutsioonidelt, 

miks miljonite eurode kuluta-
mine inimeste elu halvemaks 
teeb. Eesti Päevaleht aga kut-
sus minister Juhan Partsi Viit-
na sügavatesse kraavidesse jalu-
tama, et too saaks oma silma 
ja sammu abil veenduda talle 
alluva ametkonna ebapädevas 
otsuses. 

Parts aega ei leidnud
Ehkki Parts ei leidnud kuu aja 
jooksul jalutuskäiguks Viitnal 
vaba tundi, muutus oluliselt 
maanteeameti jäik seisukoht. 
Nimelt leidsid selle esindajad 
eelmise nädala lõpul, et kerg-
liiklustee rajamine on võimalik. 
Eile andis ehitusosakonna pro-

jektijuht Gert Jürgenson tea-
da, et ametkond teeb Kadrina 
vallale ettepaneku koostöölep-
peks, et üheskoos jalg- ja jalg-
rattatee rajada. Ehitamine võib 
alata Viitna maastikukaitseala 
eeskirja muutmise järel 2014. 
aastal. Sisuliselt tähendab see, 
et tee võib umbes 300 meetri 
ulatuses rajada kaitseala piiri-
le ja võtta selleks maha mõned 
puud ja põõsad. Eesti Päeva-
lehele andmeil on keskkonna-
kaitsjad asjaga nõus.

Gordejava ütles nõupidami-
se järel, et maanteeamet hakkas 
viimaks ka reaalsele liiklusohu-
tusele mõtlema, mitte ei ajanud 
vaid paberites näpuga järge. 1

Maanteeamet loobus 
punnseisust Viitnal

Seal, kus oli varem käimiseks sobiv teeperv, laiutab nüüd kraav, 
näitasid Ene Kiirkivi (vasakul) ja Saima Gordejeva.   Foto: Rein Sikk

1 lausega

satelliit
Kaks kuud tagasi Prantsuse Gua-
jaanast kosmosesse saadetud Eesti 
tudengisatelliit ESTCube-1 on töö-
korras ning augustis plaanitakse 
alustada stabiliseerimise ja päike-
sepurje eksperimenti.
ilm
Täna püsib ilm veel kuiv ja sooja 
on 19 kuni 23 kraadi, kuid hom-
me läheb sajule ja on oodata tuu-
le tugevnemist.
tubakapoliitika
Sotsiaalminister Taavi Rõivase kin-
nitusel kavatseb valitsus rohelises 
raamatus pakutud tubakapoliitikat 
sügisest rakendama asuda, seni on 
eurodirektiivi valmimise ootuses 
veidi hoogu maha võetud. 
avarii
Eile pärastlõunal toimus Tartumaal 
Varnja alevi lähedal liiklusõnnetus, 
kus üks inimene hukkus ja teine 
sai vigastada. 
välismaal tööl
Eestlased on hakanud rohkem kaa-
luma, kas suveks välismaale tööle-
minek on ikka tasuv, sõnas töötu-
kassa vahendusvõrgustiku Eures 
peaspetsialist Kaire Cocker. 
verekriis
Verekeskuse eelmise nädala üles-
kutse, et vajatakse kõikide vere-
gruppide verd, polnud seotud 
traumajuhtumite või jaanipäeva 
järelmõjudega, vaid selle tingis 
väljasõidubrigaadi ja doonorite 
puhkuste alguse kokkulangemine.
visiit
Eestisse saabus riigivisiidile Sak-
samaa president Joachim Gauck 
koos proua Daniela Schadtiga.

Kristiine Linnaosa Valitsus  KINNITAB 
aadressil Mustamäe tee 45 juures Marja bussipeatuses eelläbirääkimistega 
pakkumise võitjaks nõuetekohase pakkumise esitanud AS R-Kiosk Estonia. 
Kasutusseandmise tingimused on aadressil http://www.tallinn.ee/est/amet-
likud_teated .

Põhja-Tallinna Valitsus   KORRALDAB
Põhja-Tallinna Linnaosa Valitsus ja Tallinna Keskkonnaamet teatavad Maleva 
tn 4 kinnistu ja lähiala detailplaneeringu eskiisi ja detailplaneeringu keskkon-
namõju strateegilise hindamise (KSH) programmi avalikust väljapanekust.
KSH programmi ja detailplaneeringu eskiisiga on võimalik tutvuda perioodil 
16.-30.07.2013 paberkandjal Põhja-Tallinna Linnaosa Valitsuses (Niine tn 2, 
Tallinn) ja OÜ Adepte Ekspert ruumides (Pärnu mnt 21, Tallinn; kontaktisik 
Piret Toonpere, tel 5059914, e-post piret@adepte.ee) ning elektrooniliselt 
veebilehtedel http://www.adepte.ee/et/maleva  ja http://www.tallinn.ee/
est/Keskkonnamoju-hindamised-Tallinnas.
Ettepanekuid, vastuväiteid ja küsimusi detailplaneeringu eskiisi ning KSH 
programmi   kohta saab esitada kirjalikult Tallinna Linnaplaneerimise Ameti 
aadressil Vabaduse väljak 7,15198 Tallinn või e-posti aadressi tlpa@tallinn-
lv.ee ning Tallinna Keskkonnaameti aadressil Harju tn 13, 10130 Tallinn või  
e-posti aadressi keskkonnaamet@tallinnlv.ee  kuni 30.07.2013.
Detailplaneeringu eskiislahenduse ja KSH programmi avalik arutelu toimub 
1.08.2013 kell 15.00 Põhja-Tallinna Linnaosa Valitsuse saalis (Niine tänav 2). 
Detailplaneeringu koostamine ja KSH on algatatud Tallinna Linnavalitsuse 
22.05.2013 korraldusega 704-k. Detailplaneeringu eesmärk on Põhja-Tallinnas 
asuva Maleva tn 4 kinnistu sihtotstarbe muutmine ja ehitusõiguse määrami-
ne 5 äri- ja tootmismaa krundi moodustamiseks, millele antakse ehitusõigus 
kuni 4- korruseliste äri- ja tootmishoonete ehitamiseks; 1 transpordimaa krundi 
moodustamiseks; 1 üldmaa krundi moodustamiseks, kuhu hoonete ehituseks 
ehitusõigust ei määrata ning kuhu nähakse ette avaliku rekreatiivala rajamine.
Detailplaneeringu koostamise korraldaja on Tallinna Linnaplaneerimise 
Amet (aadress Vabaduse väljak 7, 15198 Tallinn), koostaja on Linnaruumi OÜ 
(aadress Pärnu mnt 141, Tallinn, 11314) ning detailplaneeringu kehtestab 
 Tallinna Linnavalitsus (Vabaduse väljak 7, 15198 Tallinn). KSH koostamise 
korraldaja on Tallinna Keskkonnaamet ja KSH viib läbi OÜ Adepte Ekspert
Detailplaneeringu elluviimisega ei kaasne eeldatavalt riigipiiriülest mõju ega 
mõju Natura 2000 võrgustiku aladele.

Pirita Linnaosa Valitsus  ANNAB TEADA 
pinna reklaamialaseks tegevuseks kasutusse andmise üürilepingu sõl-
mimisest.
Tulenevalt Pirita linnaosa vanema 04.07.2013 korraldusest nr. 1-2/102, sõlmi-
takse pinna kasutusse andmise üürileping OÜ-ga Reklaamtreiler. 
Täpsem info Tallinna veebilehe Ametlike teadaannete rubriigis aadressil 
http://www.tallinn.ee/est/ametlikud_teated. 

Eestisse Sir Elton Johni ja José 
Carrerase toonud Tallinn Star 
Weekendi korralduslik pool 
võeti ajakirjanduse luubi alla, 
sest ürituste korraldaja EM 
Concerti taust tekitas parasja-
gu küsimusi. Kohalikke mee-
lelahutusärimehi tegi rahu-
tuks tõik, et idanaabrite firma 
on registreeritud suurte maksu-
soodustustega Briti Neitsisaar-
tel. Samuti on siiani lõplikult 
selgusetu, milline oli Tallinna 
linnavalitsuse roll ürituse kor-
raldamisel ja finantseerimisel.

Just seda arvab Tallinna 
volikogu Reformierakonna 
fraktsiooni kuuluv Õnne Pil-
lak, kelle sõnul tekitab linnava-
litsuse käitumine Star Weeken-
di puudutavate arupärimisega 
kahtlusi. Seda ilmestab Pilla-
ku ja linnapea Edgar Savisaare 
nõuniku Moonika Batrakova 
meilivahetus. Jääb mulje, nagu 
üritaks viimane bürokraatliku-
le protseduurireeglile viidates 
Pillaku esitatud küsimustele 
vastamisest hoiduda. 

Opositsiooni huvitab, kas neid 
mehi seob mõni salajane 
kokkulepe. EM Concerti 
tegevjuht Andreas Platonov 
(vasakul) kätlemas Edgar 
Savisaarega enne José Carrera-
se kontserti.  Foto: Andres Putting

näib, et sellised soodustused 
tulevad Tallinna alarahastatud 
lasteaedade ja auklike tänavate 
arvelt,” sõnas Pillak.

Rauhiainen lükkas ümber 
ka meedias levinud kuuldused, 
nagu oleks korraldajafirma hak-

kama saanud maksupettusega, 
tasudes töötajatele osaliselt 
sularahas. „Usun, et kõik sõl-
tub sellest, kui paindlik inime-
ne on ise soovinud olla. Mina 
olen hoidnud enda töösuhted 
väga korrektsed,” sõnas ta. 1

Milliseid  
sarnaseid  
üritusi valimiste 
eel veel tuleb?
Õnne Pillak saatis Tallin-
na linnavalitsusele mitu Tal-
linn Star Weekendi korralda-
misega seotud küsimust. Ta 
toob oma pöördumises esile, 
et teatavasti sõlmis Tallinna 
linnavalitsus EM Concertiga 
heade kavatsuste leppe, mil-
le kohaselt tuli linnavalitsusel 
tasuda vaid José Carrerase ja 
Elton Johni linnavalitsuses toi-
muvate vastuvõttudega seon-
duvad kulud.

„Sooviksin olukorra sel-
guse huvides pisut täpsemalt 
selle ürituse tagamaid teada. 
Kas Tallinna linnaeelarvest on 
eraldatud täiendavaid vahen-
deid Tallinn Star Weekendi 
korraldamiseks? Kas ürituse 
paik, Tallinna lauluväljak, oli 
EM Concertile välja renditud 
tavapärase tasu eest või oli 
linnal korraldajaga heldemad 
kokkulepped? Kas linnavalit-
susel on kavas veel valimiste-
eelsel ajal sarnaseid suurüri-
tusi linnarahvale korraldada?” 
küsib Pillak.



EL 27 kaubaeksport 2012. aastal
miljardit eurot

miljardit eurot

osa EL-i 
koguekspor-
dist

osa USA
koguekspordist

osa EL-i 
koguimpordist

miljardit eurot

USA kaubaeksport 2012. aastal
miljardit eurot

Euroopa Liidust eksporditakse USA-sse 
aastas ligi 300 miljardi euro eest kaupu
Nii USA kui ka Euroopa Liidu jaoks moodustab eksport teisele poole Atlandi ookeani umbes kuuendiku koguekspordist.

U
SA

H
iin

a

Šv
ei

ts

Ve
ne

m
aa

Tü
rg

i

Ka
na

da

EL
 2

7

M
eh

hi
ko

H
iin

a

Ja
ap

an

EL-i eksport USA-sse
USA kaupade 
import EL-i

87

66

61

34

19

71

44

38

8

20

Masinad ja seadmed

Keemiatööstuse ja sellega 
seotud tööstusharude tooted

Muud tööstustooted

Sõidukid

Mineraalsed kütused 
ja määrded

,%

%

,%

%

,%

,%

%

,%

,%

,%

%

%

292

144
133

123

75

227

207

168

86

55

osa EL-i 
koguekspordist

A
ll
ik
as
: E

u
ro

o
p

a 
Pa

rl
am

en
t,

 E
u

ro
st

at
, M

aa
ilm

ap
an

k,
 g
ra
af
ik
a:

 P
aa

vo
 K

ää
m

b
re

 7Eesti Päevaleht, teisipäev, 9. juuli 2013, toimetaja: Teele Tammeorg, tel: 680 4400, e-post: v-uudised@epl.ee

PAAVST PALVETAS LAMPEDUSAL PÕGENIKE EEST

Katoliku kiriku paavst Franciscus 
käis eile illegaalsete immigran-
tide maabumiskohana tuntud 
Lampedusa saarel Vahemeres, 
et ohtlikul teekonnal elu kaota-
nute eest palvetada. Veidi enne 

paavsti tulekut maabus saarel 
paat, mis tõi Aafrikast järjekord-
sed 166 põgenikku. Käimasolev 
Itaalia-visiit on Franciscusele esi-
mene pärast paavstiks valimist 
tänavu märtsis. ERR

VÄGIVALD KAIROS JÄTKUB, EILE ÜLE 40 HUKKUNU

Egiptuse sõjavägi avas eile hom-
mikul tule kukutatud presidendi 
Mohamed Morsi toetajate pihta, 
kes püüdsid väidetavalt  tungida 
vabariikliku kaardiväe peahoo-
ne alale, kus Morsi arestis ole-

vat. Muslimi Vennaskonna teatel 
hukkus üle 40 inimese. Islamist-
lik erakond Nour teatas pärast 
tulistamist, et lahkub protestiks 
ajutise valitsuse moodustamise 
kõnelustelt. Del� 

v
VÄLISMAA

Raimo Poom
raimo.poom@epl.ee

Eile startisid Brüsseli ja 
Washingtoni ametnikud 
vabakaubandusleppe 
poole. Finišit pole näha. 

Kaivo Kopli
kaivo.kopli@epl.ee

Välismajanduse minister 
Alexander Stubb peab 
Venemaad energeetikas 
usaldatavaks partneriks.

EL-i ja USA kaubanduslepet 
ohustavad mitmed karid

Vaatamata kõikvõimalikele vii-
mase hetke üleskutsetele lüka-
ta Euroopa Liidu ja Ameerika 
Ühendriikide vahelise vaba-
kaubandusleppe läbirääkimi-
sed edasi, hakkasid need eile 
siiski mõlemat poolt esindava-
te ametnike vahel pihta. 

Juhul kui lepe kõige ambit-
sioonikamal moel teoks saaks, 
eemaldaks see viimased piiran-
gud nii kaupade, teenuste kui 
ka investeeringute vabaks lii-
kumiseks üle Atlandi ookeani.

Lepe looks kõige suurema 
vabakaubandusala, mis hõl-
maks poolt kogu maailma 
majanduslikust kogutoodan-
gust, 30% kaubavahetusest ja 
20% investeeringutest. EL-i ja 
USA majandus võiks seetõttu 
näiteks Londonis asuva majan-
duspoliitika uurimiskeskuse 
(Centre for Economic Policy 
Research) hinnangul kasva-

EL-is arvamused aga teise äär-
musesse: soovitakse veel ran-
gemaid nõudeid ja nende keh-
testamist ka EL-is tegutsevate-
le USA ettevõtetele. 

Põllumajandus
EL on oma toiduaineteturgu 
kaitsnud mitmete n-ö tervise-
nõuetega, mille tõttu on tun-
duvalt keerukam siin näiteks 
geenimuundatud toiduaineid 
turustada. See on tükk aega 
olnud pinnuks silmas USA 
põllusaaduste tootjatele, kel-
lele kehtivad kodumaal leebe-
mad nõuded. Nad tahaksid saa-
vutada taoliste piirangute lõd-
vendamist ka EL-is. Paraku on 
Euroopa avalikkus selle teema 
vastu väga tundlik. 

Riigihanked
Riigihanked on Euroopa jaoks 
üks põhilisi murekohti, sest 
osana vabakaubandusleppest 
soovitakse tingimata saavuta-
da USA riigihangete avamine 
Euroopa ettevõtetele. Ühend-
riikides kehtib välismaa ettevõ-
tete osalemisele riiklike lepin-
gute saamisel tohutul hulgal 
piiranguid, alates julgeolekust 
kuni otseste Ameerika ettevõ-

tete eelistamise nõueteni väl-
ja. Peamine valukoht seisneb 
selles, et kui USA föderaalva-
litsus saaks EL-i � rmad üsna 
lihtsalt oma hangetele luba-
da, siis pole selge, kuidas saab 
selleks kohustada USA osarii-
ke ja kohalikke omavalitsusi, 
kel on õigus oma reegleid ise 
kehtestada.

Prantsuse kultuur 
Lisaks on alati oht, et Pariis 
ütleb kokkuleppele ikkagi non. 
Kui paari kuu eest sai selgeks, 
et Brüsselil ja Washingtonil on 
tõsine plaan sõlmida nii laiaula-
tuslik vabakaubanduslepe kui 
vähegi võimalik, tõi Prantsus-
maa lauale nn kultuurilise eran-
di. Pariis deklareeris, et pole 
võimalustki, mille järgi võiks 
lepe lõpetada Prantsusmaal 
kehtivad piirangud näiteks 
välismaa (loe: USA) � lmide ja 
muusika mahukamaks esitami-
seks. Nimelt näevad Prantsuse 
seadused ette ranged kvoodid, 
kui palju tohib kinos, raadios 
või televisioonis Euroopast väl-
jaspool toodetud sisu mängida. 
Paraku pole Washingtonis väga 
mõjukas Hollywoodi lobi selle 
piskuga sugugi rahul. 1

Vene raha voolab 
Soome, eriti 
energeetikasse

Vene raha Soomes kerkis hil-
juti päevakorda seoses teatega, 
et Vene miljardärid ostavad ära 
Helsinki Arena ja omandavad 
ka osaluse jäähokiklubis Joke-
rit, kes on Arena peamised 
kasutajad. Kusjuures litrilöö-
jad suunduvad mängima Vene-
maa loodud liigasse. 

Tehingu hinda ei avalikusta-
tud, küll on aga Soome oodata 
üht lausa hiiglaslikku investee-
ringut Venemaalt. Nimelt käi-
vad läbirääkimised, et Soo-
me energia� rma Fennovoima 
müüks rohkem kui kolmandi-
ku osalusest Vene Rosatomile. 
Kui see teoks saab, oleks kuni 
kolme miljardi eurone tehing 
suurim Vene ettevõtte investee-
ring Soomes.

Lühikese ajaga on Vene 
investeeringud Soomes kiires-
ti kasvanud. Kuid nagu märkis 
YLE uudisteportaal, ei ole siis-
ki kindlaid andmeid, kui pal-
ju Vene raha on Soome voo-
lanud. Hinnangud ulatuvad 
sadadest miljonitest kuni mil-
jardite eurodeni. Soome ettevõ-
tete tegutsemine Venemaal on 
seni selgelt ülekaalukam: inves-
teeringud ulatuvad umbes 12 
miljardi euroni. Kuid huvi ida-
piiri tagant Soome tulla olevat 
aina suurem. 

„Vene ettevõtted otsivad välis-
maal turge,” kinnitas YLE-le 
Matti Anttonen, välisminis-
teeriumi välismajandusosakon-
na juht. „Nad paistavad olevat 
hakanud oma strateegiat uut-
moodi kavandama. Ma usun, et 
investeeringud siia jätkuvad.”

Vabaneda eelarvamusest
Välismajanduse ja euroasjade 
minister Alexander Stubb kri-
tiseeris eelmisel nädalal soom-
laste suhtumist Vene äritege-
lastesse ja energiasõltuvusse 
Venemaast. „Me peame eel-
arvamustest vabanema,” ütles 
Stubb telesaates „Päivän kas-
vo”. Ministri sõnul ei häiri teda, 
et Venemaa on suurimaks Soo-
me energiakandjatega varusta-
jaks. Stubbi kinnitusel on Vene-
maa selles  vallas äärmiselt usal-
dusväärne partner. 

Üheks olulisemaks Vene 
kapitalile kuuluvaks ettevõt-
teks on kütuse� rma Teboil, mis 
kuulub Lukoilile ja mille käive 
ulatus mullu umbes 2,5 miljar-
di euroni. Gazpromile kuulub 
neljandik Soome gaasi� rmast 
Gasum, Helsingi Arctechi lae-
vatehasest on pool venelaste 
omanduses ning Norilski Nike-
lile kuulub suur osa Talvivaara 
kaevandusest. 

Jokerite meeskonna põhi-
omanikuks jääb Harry Har-
kimo, kuid Vene miljardärid 
Gennadi Timtšenko (Forbesi 
hinnangul on ta vara 14,1 mil-
jardit dollarit) ja Boriss Roten-
berg (1,4 miljardit dollarit) saa-
vad väikese osaluse ja õiguse 
osta hiljem kontrollosalus. 1

Selisoo looduskaitseala moodustamise eelnõu 
avalikustamine

14. juunil 2006. a algatati keskkonnaministri käskkirjaga nr 728 Mäe-
taguse vallas Metsküla külas asuva Selisoo looduskaitseala kaitse 
alla võtmine ja kaitse-eeskirja kehtestamine.
Selisoo looduskaitseala kaitse-eeskirja eelnõu avalik väljapanek 
toimub 8. juulist 29. juulini 2013. a. Alates 8. juulist 2013. a saab 
kaitse-eeskirja eelnõu, seletuskirja ja tsoneeringuga tutvuda Kesk-
konnaameti kodulehel aadressil www.keskkonnaamet.ee/uudised-
ja-artiklid/selisoo-looduskaitseala-moodustamise-eelnou-avalikus-
tamine-2/. 
Avaliku väljapaneku materjalidega saab tutvuda ka Keskonnaameti 
Viru regiooni Jõhvi kontoris (Pargi 15) ning Mäetaguse vallavalitsu-
ses (Mäetaguse mõisa peahoone). Kirjalikke seisukohti ja ettepa-
nekuid kaitse-eeskirja kohta saab esitada kuni 29. juulini 2013. a 
aadressil Keskkonnaamet, Kunderi 18, 44307 Rakvere või e-posti 
aadressil  laane-viru@keskkonnaamet.ee. Kaitse-eeskirja avalik aru-
telu viiakse läbi kirjalikult, kui avaliku väljapaneku käigus ei avaldata 
soovi avaliku koosoleku läbiviimiseks. Lisainfo: Imbi Mets, Keskkon-
naameti Viru regiooni looduskasutuse spetsialist, telefon 329 5543. 

da 80 miljardi euro võrra aas-
tas. Kuid lepet ohustab terve 
rida karisid. Järgnevalt loetle-
tud probleemide tõttu arvavad 
paljud, et vabakaubanduslep-
peni jõudmine võib võtta heal 
juhul neli-viis aastat või üldse 
ebaõnnestuda.

Spionaaž ja andmekaitse
Enne Edward Snowdeni lekita-
tud andmeid USA veebis nuh-
kimise kohta ei osanud keegi 
ennustada, et see valdkond 
võiks üldse suureks problee-
miks kujuneda. Viimasel paa-
ril nädalal on EL-i surve tõttu 
moodustatud nüüd vabakau-
banduse läbirääkimiste raa-
mes eraldi töögrupp, mis peab 
vaagima USA luureprogram-
mi PRISM-i suhet EL-is keh-
tivatesse andmekaitsereegli-
tesse. Ülejäänud andmekait-
se teemastki võib USA luuret 
puudutavate uute teadmis-
te valguses saada pirakas tüli-
õun. Ühendriikide interneti- 
ja telekommunikatsiooni ette-
võtted pole sugugi rahul EL-is 
kehtivate ülirangete privaatsu-
se ja andmekaitse nõuetega ja 
tahavad nende leevendamist. 
USA luureskandaal on viinud 



STV müüb TurVaäri G4S-ile

AS G4S Eesti ja AS STV sõlmi-
sid kokkuleppe, mille järgi võtab 
G4S üle STV turvateenuste äri-
suuna. „Turvaärist väljumine või-
maldab meil paremini kesken-
duda põhitegevustele, kusjuures 

turvateenuste käitise müügist 
saadavad vahendid investeerime 
just sideteenuste arendamisse,” 
ütles STV juhatuse liige Erik Rei-
naru. Ostuga kasvab Eesti G4S-i 
kliendiportfell ligi 3%. Ärileht

eeSTi on balTi hinnaTõuSuliider

3,8% tõusid Eestis tarbijahinnad 
eelmise aasta juuniga võrrel-
des. See on Balti riikide kõr-
geim näitaja – Eestile järgne-
sid Leedu 1,2% ja Läti 0,2%  

 hinnatõusuga. ÄrilehtärilehT
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Arvutikeskus teenis mullu 
6,7 miljoni eurose käibega 
23 000 eurot kasumit. 

Arvutikeskuse sulgemisest 
kaotab kõige rohkem klient

Pagari tänava 
„õuduste maja” 
luksuskorter 
maksab ligi  
1,4 miljonit
Täna toimub endise Tallin-
na KGB õuduste maja, nüüd-
se eksklusiivse korterelamu 
pidulik avamisüritus. 

Minevikus peamiselt julge-
oleku ja sõjaväeasutusi maju-
tanud Pagari 1 hoone sai taga-
si oma esialgse eesmärgi ela-
muhoonena – rohkem kui 
saja aasta eest planeeris arhi-
tekt Hans Schmidt selle rikka-
ma rahva elumajaks. 

Sama joont on ka jätkatud. 
Uude majja tuleb 42 luksus-
korterit, kus kasutusel kallid, 
eeskätt looduslikud ehitusma-
terjalid. Esimese ja teise kor-
ruse korteri saab kätte hinna-
ga 3850 eurot ruutmeeter ning 
kolmanda ja neljanda korru-
se korteri 4000 eurot ruutmee-
ter. Korterite suurus on 54– 
350 m2. Seega võib kallima 
korteri hind ulatuda 1,4 miljo-
ni euroni. Peale korterite tuleb 
majja ka suurejooneline resto-
ran ja kohvik. 

Edukas paberivabrik
Aastate jooksul asusid hoo-
nes nii Eesti Vabariigi sõja-
ministeerium, Nõukogude 
ajal KGB kui ka Eesti polit-
seiamet. 2008. aastal pandi 
maja aga müüki. Kaks aastat 
hiljem ostis selle Eestis aktiiv-
selt äriga tegeleva Indoneesia 
ettevõtja Sonny Aswaniga seo-
tud Tolaram Grupp. 

Pea kaks aastakümmet 
Eestis tegutsenud Aswani on 
muu hulgas ka Eesti aukonsul 
Singapuris.

Aswani olulisemaks ettevõt-
miseks Eestis on Horizon Tsel-
luloosi ja Paberi AS. Ettevõt-
tele oli eelmine aasta edukas 
– ligi 59 miljoni eurose käibe 
juures teenis paberivabrik viis 
miljonit eurot puhaskasumit. 
Ettevõte kuulub 20 Eesti suu-
rima eksportööri hulka.

Aswani on varem Ärilehe-
le öelnud, et Tolaram Gru-
pi peamine tegevusala on 
endiselt tööstus ning suurim 
investeering on tselluloosi- ja 
paberivabrik Horizon. „Töös-
tus vajab pikaajalist planeeri-
mist. Kinnisvaras lõpetad pro-
jekti ning võtad ette järgmise. 
Tööstuses ei saa nii teha, sest 
tuleb omada kaugemat hori-
sonti, vähemalt kümneaas-
tast perioodi,” kirjeldas ta. 
Tolaram Grupil on käsil tei-
negi kinnisvaraprojekt Kopli 
poolsaarel. Umbes 10,5 hek-
taril käib planeerimine ja ehi-
tuslubade hankimine –  alale 
planeeritakse nii elumaju kui 
ka ärihooneid. Projekti ellu-
viimine võtvat aega viis kuni 
seitse aastat. 1 Ärileht

Hans Lõugas
hans.lougas@epl.ee

Firma uus omanik ei tea 
tulevikust midagi, üle - 
öö tööta jäänud juhid 
püüa vad uut äri käivitada.

Kui Arvutikeskuse juhid Mari-
ka Otsep ja Aleksandr Priide-
mann 17. juuni õhtul firma 
omanikult kirja said, et ülejärg-
misel päeval poekett suletak-
se, oli see šokk. Selline šokk, 
millest ülesaamiseks korkisid 
Otsep ja Priidemann lahti vis-
kipudelid. Järgmise hommiku 
peavalus lootis Priidemann, et 
äkki oli kõik üks halb unenä-
gu. Aga ei, arvutis seisis ikka-
gi omaniku kiri: „Kuna uus 
omanik ei ole huvitatud esin-
duskaupluste ülalpidamisest 
ning keskendub rahvusvahe-
liselt online- ja hulgimüügile, 
siis Arvutikeskus sellisel kujul 
nagu praegu lõpetab oma töö.”

Arvutikeskus oli klientide 
seas popp koht – pood pak-
kus väga head sortimenti ja 
e-poest tellitud kaup tuli kii-
resti kohale. Suurte müügi-
koguste tõttu sai Arvutikes-
kus ladudelt kõva allahindlu-
se ja pakkus Eesti soodsaimat 
hinda. Garantiiga kaup vahe-
tati korrektselt välja. Omaette 
märk on seegi, et arvutirahva 
kogunemiskohaks olevas Hin-
navaatluse foorumis põhjus-
tas poe sulgemine tohutu kom-
mentaarilaviini.

Omanik ei selgitanud
18. juunil jõudis teade Arvuti-
keskuse sulgemisest kõigi töö-
tajateni, järgmisel päeval sõit-
sid autod läbi kõik neli kaup-
lust, tõstsid laojäägid peale ja 
kadusid. Miks poe 
ainuomanik Krist-
jan Pihelgas eduka 
äri sulgeda otsus-
tas, jääb müstee-
riumiks. Ettevõttel 
polnud maksuvõl-
ga ega maksehäi-
reid inkassaatorite 
juures. Firma teenis mullu 6,7 
miljoni eurose käibega 23 000 
eurot kasumit. Üleöö kohata 
jäänud 25 töötajat said isegi 
koondamistasu. Eestis nii ette-
võtteid ei likvideerita.

Pihelgas ei soostunud tele-
fonitsi Arvutikeskuse kohta 
kommentaari andma ega vas-
tanud e-kirjadele. Juuni lõpus 
sai Arvutikeskuse OÜ omani-
kuks Lexfirmus OÜ, mis kuu-
lub Legalia advokaadibüroo 
advokaadile Henrik Kirsimäe-

le. „Ma ei oska praegu midagi 
öelda. Tegu on ju vaid juriidili-
se kehandiga,” ütleb Kirsimäe 
ja lubab kirjalikult selgitada, 
kuid lehe trükkimineku ajaks 
tema kirja ei laeku. Äriregist-
ri järgi firma uueks juhatuse 
liikmeks saanud Mariette Mitt 
jääb tabamatuks.

Kiire sulgemise tõttu kan-
natavad otseselt need kliendid, 
kes viimasel ajal Arvutikesku-

sest kaupa on ostnud ja kelle 
ostetu vajaks garantiiremonti 
(vt kõrvallugu).

Arvutikeskuse eduloo taga 
on paljuski firma endine juhata-
ja Otsep ja ostu-müügijuht Prii-
demann. „Rabelesime ennast 
poolhulluks, et kõik toimiks 
ja läheks edasi,” ütleb Otsep. 
„Tiim oli super, nägime nii pal-
ju vaeva, et äri toimiks,” räägib 
ta. Nüüd püüavad nad alustada 
uue arvutipoega – eelmine äri 
kukkus enne sulgemist ju väga 

hästi välja. Kapitali annab Liisi 
järelmaksufirma omanik Arne 
Veske, kes pakkus varem Arvu-
tikeskuse klientidele liisingut. 
Edasi püüab uus ettevõte ava-
da poed kaubanduskeskustes 
kaubamärgi Arvutitark nime 
all. „Võtsime ise rendipindade 
omanikega ühendust ja rääki-
sime asja ausalt ära,” seletab 
Priidemann.

Usaldust ei jätkuvat
Puhtalt lehelt alustamine pole 
kerge. Hulgimüüjad ei julge 
krediiti anda, kuna OÜ Arvu-
tikeskuse viimased arved jäid 
maksmata. Pihelgas on mee-
dias püüdnud jätta muljet, 
justkui võtaks Priidemann ja 
Otsep Arvutikeskuse üle, kuid 
see ei vastavat tõele. „Me pole 
Pihelgasega teinud ühtegi 
tehingut ega saa temaga jutu-
legi,” ütleb Priidemann. Ain-
sa asjana saadi vanast tööko-
hast kontorimööbel.

„Püüame teha, mis või-
malik, et aidata Arvutikes-
kuse klientidel garantiiga 
kaup hulgiladudesse saata,” 
seletab Priidemann. Tema ja 
Otsep aga kardavad, et tarni-
jad peavad neidki Arvutikes-
kuse kadumisega seotuks. 1

Tõendeid Arvutikeskuse väidetava  
maksupettuse kohta pole ilmnenud
Konkureerivatest ettevõtjatest 
usub Ordi omanik ja juht Sulev 
Sisask, et Arvutikeskuses on aas-
taid tegeldud käibemaksupettu-
sega. „Ma tuletan selle teadmise 
aastaaruannetest. Teades turgu 
ja nende kulubaasi, tean, et muul 
moel pole võimalik sellist hinna-
taset pakkuda,” ütleb Sisask. Ta 
ei saa küll pettuse kohta ühtegi 
tõendit pakkuda, kuid on oma 
sõnutsi selles täiesti kindel, 
kuna teab valdkonna äri meh-
haanikat. Sisask ei usu, et firma 

suutis suure marginaaliga kaupa 
Soome müüa.

Arvutikeskuse lepingutega 
tegelenud ostu-müügijuht Alek-
sandr Priidemann ütleb, et ette-
võtte juhtkond ei tea maksupet-
tusest midagi. Tema sõnul oli neil 
kontroll nelja Eesti poe ja siinse 
äri üle. Kuna ettevõtte ostis raa-
matupidamisteenust sisse, siis 
suhtles raamatupidajaga otse 
omanik Kristjan Pihelgas. „Meil 
raamatupidamisele ligipääsu 
polnud,” ütleb Priidemann.

Ostjale garantii ei kehti
Arvutikomponentidel on kahte 
sorti garantii. Kui osta näiteks 
Samsungi kõvaketas, siis peaks 
ostja selle loetud päevade jook-
sul firma veebilehel registreeri-
ma. See tagab tootjagarantii, 
mis on üldjuhul üks aasta. 

Teiseks on tarbijal Euroopa 
Liidus kaks aastat pretensiooni 
esitamise õigus. 

Näiteks Arvutikeskusest komp-
lekteeritud arvuti ostnud ini-
mene saab selle mõne jupi tõr-
ke puhul tagastada ainult Arvu-
tikeskusse, sest hulgi- või eda-
simüüjad seda vastu ei võta. 
Sellise murega klientidel jääb 
vaid loota, et saab jutule Arvu-
tikeskuse uue omaniku Henrik 
Kirsimäega.

Arvutikeskuse endine müügijuht Aleksandr Priidemann avab koos kolleegiga uue tehnikapoe Arvutitark.  Foto: Hendrik Osula



INDREK NEIVELT OSTIS POOLE HILLAR TEDERI FIRMAST

Bank Saint Petersburgi nõuko-
gu esimees Indrek Neivelt (pildil) 
ostis mullu septembris 49,5% 
Mõisa 4 büroohoonet halda-
va � rma OÜ Al Mare Majad akt-
siatest. Al Mare Majad kuulus 

varem täielikult Eesti rikkaima 
ärimehe Hillar Tederi investee-
rimis� rmale EC Autoholding. 
Teder ütles, et praegu tegelevad-
ki nad koos Mõisa tänava büroo-
hoone arendamisega. Äripäev

KUNI POOL MÜÜDAVAST SUHKRUKOGUSEST VÕIB OLLA HOOPISKI SALAKAUP

Suhkru hulgimüüjate sõnul võib 
kolmandik või isegi kuni pool 
müüdavast suhkrust olla sala-
kaup. Mullu sügisel tabati kaks 
Tartus tegutsevat grupeerin-
gut, mis müüsid hulgikaupmees-

tele läbi eri osaühingute suhk-
rut ja jätsid riigile tasumata ligi 
650 000 eurot käibemaksu. Mai 
lõpus peeti Tallinnas ja Harju-
maal käibemaksupettuses kaht-
lustatavatena kinni seitse ini-

mest, kellest kolm vahistati. Gru-
peering kasutas variettevõtteid 
EL-i liikmesriigist suhkru ostmi-
sel vahelülidena, selle tulemusel 
jäeti riigile tasumata ligi 600 000 
eurot käibemaksu. Äripäev

Eesti Päevaleht, teisipäev, 9 juuli 2013, toimetaja: Teele Tammeorg, tel: 680 4400, e-post: majandus@epl.ee  9

Eksperdid: riik ei tõtta 
käibemaksu alandama

Riigikontroll: PPA, MTA ja 
majandusministeerium 
rikkusid seadust 

Eile avaldas riigikontroll minis-
teeriumide 2012. aasta � nant-
sauditite aruanded. Riigikont-
rolli audiitorid ei tuvastanud 
kontrollitud tehingute hulgas 
eelarveraha sihipäratut kasu-
tamist – asutused olid üldju-
hul investeeringuteks planee-
ritud raha eest teinudki inves-
teeringuid ja tegevuskuludeks 
planeeritud raha kasutanud 
majandamis- ja personaliku-
lude katmiseks.

Ühtlasi leidis riigikontroll 
ka mitu rikkumist. Näiteks 
on politsei- ja piirivalveameti 
(PPA) ning kohtutäiturite info-
vahetus trahvide sissenõudmi-
sel auklik: PPA ei tea, kui suu-
re hulga trahviraha kohtutäi-
turid menetluste käigus kätte 
saavad. 

Nimelt teeb PPA igal aas-
tal kohtutäituritele menetle-
miseks saadetud trahvinõuete 
inventuuri. Eelmisel aastal saa-
tis PPA kohtutäituritele võrdle-
miseks trahvinõudeid 8,7 mil-
joni euro eest. Ometi andsid 
49 kohtutäiturist tagasisidet 
ainult 38, mis tähendab, et trah-

Kadri Paas
majandus@epl.ee

Käibemaksu erinevused 
parandaks ettevõtete 
kasumeid, aga ei pruugi 
jõuda tarbijani. 

Lemmi Kann
majandus@epl.ee

Riigikontroll leidis, et riigi 
raamatupidamine on 
üldiselt heal tasemel ja 
tehingud seaduslikud.

Neli aastat tagasi tõstis riigiko-
gu käriseva riigieelarve täitmi-
seks käibemaksu. Tollal lubasid 
valitsejad, et ajutiselt. Ajutisus 
kestab siiani. Valitsuserakonda-
de juhtpoliitikud pareerivad 
nüüd igasuguse arutelu nii või-
malike uute käibemaksuerisus-
te – näiteks toidukaupadele – 
kui ka käibemaksu määra üldi-
se naasmise üle 2009. aasta 1. 
juuli eelsesse aega.

Reformierakondlasest endi-
ne rahandusminister Aivar 
Sõerd ütleb, et kui seada kaa-
lukausile käibemaksu määra 
ühtlane langetamine ja uute eri-
suste kehtestamine, siis tuleb 
kindlasti eelistada esimest. 
„Maksumäära ühtlane lange-
tamine elavdaks majandust ja 
sisetarbimist ning mõjuks ka 
in� atsiooni alandavalt. Pea-
legi jääb riigil üllatavalt suur 
summa käibemaksu koguma-
ta ja riik ei ole just ülemäära 
tulemuslik käibe- ja aktsiisipet-
tuste tõkestamisel. Mida mada-
lam on üldine maksukoormus 
ja mida vähem on erandeid ja 
erisusi, seda tulemuslikum on 
ka maksukogumine,” on Sõerd 
veendunud.

Eelarves polevat ruumi
Teisalt tunnistab ta, et vähe-
malt praegu valitsus ilmselt 
ühtki maksu samasuguse innu-
ga, nagu nelja aasta eest käi-
bemaksu tõsteti, langetama ei 
tõtta. „Arvestades aga prae-
guse riigieelarve seisuga, siis 
pole minu hinnangul ei mak-
sulangetuseks ega erisuste sis-
seviimiseks mingit võimalust, 
kuna eelarves pole lihtsalt ruu-
mi. Tegelikult maksukoormus 
veidi väheneb, seda tänu juba 
toimunud töötuskindlustus-
makse määrade alandamise-
le ja tulumaksumäära lange-
tamisele 2015. aastast,” lohu-
tab Sõerd.

Toidu madalam käibemaks 
annaks Sõerdi hinnangul eeli-
se põhiliselt toiduainete hul-
gi- ja jaekaubanduse ettevõ-
tetele. „Soodustus parandab 
valdkonna ettevõtete konku-
rentsivõimet ja kasumeid, aga 
ei pruugi jõuda lõpptarbijani. 
Teiseks juba sisse viidud erisus 
ühele valdkonnale tekitab sur-
veid alandada maksumäära ka 

teistes valdkondades. Näiteks 
lastekaupadele. Ühe erandi sis-
seviimine toob enamasti kaasa 
järgmised,” ütleb ta.

Pigem ühtlane maks
Rahandusminister Jürgen Ligi 
on mõista andnud, et ei soo-
vi maksuerinevusi või -lan-
gust arutada . Majandustead-
lane Andres Arrak on aga teist 
meelt. „Tooksin paralleelse näi-
te lähiajaloost. Teatavasti triki-
tas Sloveenia enne euroga ühi-
nemist in� atsioonikriteeriumi 
täitmiseks muu hulgas käi-
bemaksuga. Kui nüüd meie 
rahandusminister ütleb, et sel 
poleks mingit hindu langetavat 
mõju, siis ma küsiksin, miks. 
Pealegi on in� atsioon Eestis 
ikkagi liiga kõrge. Seega saak-
sime maksulangusest topeltka-
su,” usub Arrak. 

Ta lisab, et kuna vaesem ela-
nikkond kulutab söögile tun-
duvalt suurema osa oma sisse-
tulekust (umbes 1/3), siis aitaks 
toidu käibemaksu langetami-
ne kindlasti kaasa just nende 
elujärjele. „Üldprintsiibina on 
ühtlane maksustamine kind-
lasti parem, aga seda ei tohiks 
absolutiseerida. Laiemat pil-
ti vaadates on siiski küsimus 
otseste ja kaudsete maksude 
proportsioonis. Vananevas ja 
üha kallineva tööjõuga Ees-
tis on otsestel maksudel nii-
kuinii juba lagi ees. Seega on 
tulevikus nii või teisiti kaudse-
te maksude tõstmine paratama-

Maris Lauri sõnul ei pruugi toidu maksumäära alandamine paremat toidulauda tagada.
 Foto: Ilmar Saabas

vinõuete saldo jäi raamatupida-
mise  aastaaruande koostamise 
ajaks korralikult võrdlemata. 

„PPA ei tea, kui tulemusli-
kult on kohtutäiturid trahvide 
sissenõudmisega tegelenud ja 
kui suures ulatuses on määra-
tud trahviraha kätte saanud,” 
leidis riigikontroll.

Pikad liisingulepped
Samuti tuvastas riigikontroll, 
et maksu- ja tolliamet (MTA)
on tasunud ebaselgetel asja-
oludel kompromissi kor-
ras Baltic Banknote LLC-le 
71 182 eurot hüvitist. Riigi-
kontrolli hinnangul läbis vaid-
lusalune hange nii kohtu- kui 
ka vaidlustuskomisjoni menet-
luse ning selle menetluse kestel 
kahju hüvitamist ei taotletud.

Eksimusi leiti ka majandus- 
ja kommunikatsiooniministee-
riumist (MKM). Nii on MKM 
ja selle valitsemisala asutused 
sõlminud pikaajalisi liisingule-
pinguid, mida eelarves polnud 
ette nähtud, ja rikuti nõnda rii-
gieelarve seadust. 

Riigikontroll märkis oma 
auditis, et kuigi riigikontroll 
on viidanud liisingulepingute 
sõlmimisega tekkivale eelarve 
seaduse rikkumisele ka eelmis-
tel aastatel, on MKM-i valitse-
misala asutused jätkanud sõi-
duautode ja arvutite liisimiseks 
katkestamatute kasutusrendile-
pingute sõlmimist. 1

Soovijatele koht renoveeritud õpilaskodus. 

* töökohapõhise õppe korral vajalik 
praktikakoha olemasolu 

*

3 a.

3,5 a.
3,5 a.

3 a.
3 a.
3 a.
3,5 a.
3 a.

*

Keskkooli baasil
2,5 a.

2,5 a.

2 a.

2 a.
2 a.

1 a.
1,5 a.
2 a.

2,0 a.
0,5 a.

Mehhatroonik 

Autotehnik
Arvjuhtimisega (CNC)
metallilõikepinkide seadistaja
Keevitaja (poolautomaat)
Juuksur
Rätsep - stilist
Automaaler
Autoplekksepp

Müügikonsultant 

Mehhatroonik
Autotehnik
Automaatik
Metallitöötleja arvjuhtimisega (CNC) pinkidel
Keevitaja
Müüja rõivaalal 
Sisekujundaja assistent
Rätsep - stilist

Põhikooli baasil

1,5 a.Autodiagnostik

2 a.Külmamehaanik

*
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JÄRGMISTELE ERIALADELE:

3,5 a.

Müüja rõivaalal 
* Uus eriala. Annab müügitöö

alase lisakvalifikatsiooni.

 

tu. Selles kontekstis tuleks käi-
bemaksu alandamise positiivne 
lühiajaline mõju panna ka pika 
perspektiivi konteksti,” rõhu-
tab Arrak.

Majandusanalüütik Maris 
Lauri sõnul tuleb Eestil saa-
vutada riigieelarve tasakaal 
ja ülejääk ning eesmärgiks on 
seatud ka kriisieelsete reservi-
de taastamine. 

„See on nii valitsuse eesmärk 
kui ka EL-iga tehtud kokkule-
pete sisu. Seega tuleks käibe-
maksu alandamise puhul min-
geid teisi makse tõsta, loobu-
da maksulangetusest (näiteks 
tulumaksu ja maksuvabamii-
nimumi tõstmine) või tuleks 
kulutusi kärpida,” kahtleb Lau-
ri, kas valitsus oleks nendeks 
sammudeks valmis. 1

Maris Lauri
majandusanalüütik

Senisest madalam 
käibemaks tõstaks 
toidukauba hinda

Mis peaks olema toidukaupa-
de madalama maksumäära 
põhjendus? 

Sissetulekute tõus oleks kõi-
ge parem võimalus parandada 
inimeste toimetulekut ja tagada 
täis kõht. Kui alandada toidukau-
pade maksumäära, siis ei pruugi 
see anda vaestele peredele seda 
summat, mis tagaks neile parema 
toidulaua. 

Teisalt annaks see juba mõne-
võrra paremate tuludega perede-
le, rääkimata keskmise ja suurema 
sissetulekuga inimestest, täienda-
valt vaba raha, mille nad tõenäoli-
selt kulutaks eelkõige tööstuskau-
pade ja teenuste ostmiseks. Nõud-
luse kasv aga suurendaks nende 
kaupade hindu ja tulemuseks 
oleks suurem in� atsioon. Üldine 
hinnatõus aga tõstaks ka toidukau-
pade hindu.

KOMMENTAAR

Kuidas toimib 
käibemaks?
Ettevõtte enda maksustata-
valt käibelt arvestatakse maha 
ostudelt tasumisele kuuluv käi-
bemaks. Soodustatud valdkon-
na puhul arvestatakse maha 
ostudelt tasutud 20% määraga 
tasutud käibemaks, enda käi-
ve aga maksustatakse väikse-
ma määraga – tulemuseks on 
see, et soodustatud valdkonna 
ettevõtted saavad riigilt taga-
si rohkem käibemaksu, kui ise 
maksavad.



LÄHME JA ELAME KÕIK EEST I U-20 KOONDISELE KAASA!
Täna algav U-20 vanuseklassi EM-� naalturniir 
toob Eestisse Vana Maailma 20 parimat 
korvpallikoondist. Kodupublik saab omadele 
kaasa elada wkohe avapäeval, mil Eesti 
võõrustab kell 20.45 Saku suurhallis algavas 
kohtumises Sloveeniat. 

Eesti koondis
number nimi   pikkus  positsioon

# 4 Mihkel Schleicher  204 cm  keskmängija
# 5 Kent-Kaarel Vene 194 cm ääremängija
# 6 Oliver Metsalu 197 cm tagamängija
# 7 Sander Saare 184 cm tagamängija
# 9 Kristen Meister 193 cm tagamängija
# 10 Tiit Talumaa 200 cm ääremängija
# 11 Martin Jurtom 201 cm ääremängija
# 12 Taavi Leok  194 cm  tagamängija
# 13 Rauno Nurger 209 cm keskmängija
# 14 Martin Paasoja 191 vm tagamängija
# 15 Rait-Riivo Laane 182 cm tagamängija
# 21 Kevin Täpp  193 cm tagamängija

Koondise taustajõud
Andres Sõber   peatreener
Madis Putko  treener
Rando Maamägi füsioterapeut,   
   tiimi esindaja
Sander Tro� mov assistent
Margus Martin  pressitiim  
Ain Liiva  pressitiim

D-alagrupi ajakava
9. juuli
15.45  Prantsusmaa–Itaalia   Saku suurhall
20.45  Eesti–Sloveenia  Saku suurhall
10. juuli
13.30  Itaalia–Tšehhi   TTÜ spordihoone
20.15  Sloveenia–Prantsusmaa TTÜ spordihoone
11. juuli
15.45  Tšehhi–Sloveenia  Saku suurhall
20.15  Prantsusmaa–Eesti  Saku suurhall
12. juuli
13.30  Sloveenia–Itaalia  TTÜ spordihoone
20.15  Eesti–Tšehhi   Saku suurhall
13. juuli
20.15  Itaalia–Eesti   Saku suurhall
20.15  Tšehhi–Prantsusmaa  TTÜ spordihoone

Hoia
 p

os
tr

it
 s

iit
!



LÄHME JA ELAME KÕIK EEST I U-20 KOONDISELE KAASA!

Piletid
Turniiri pass, mis tagab pääsu kõikidele kohtumistele, mak-
sab Piletilevis 20 eurot, tudengitele, õpilastele ja pensionä-
ridele kümme eurot. Kuni seitsmeaastased (kaasa arvatud) 
lapsed pääsevad mängudele tasuta.

Võimalik on osta ka päevapileteid, mille täishind on ala-
grupiturniiril viis ja soodushind kaks eurot. Päevapilet on 
saalipõhine – TTÜ spordihoones ostetud piletiga ei pääse 
Saku suurhalli mängudele ja vastupidi.

Mis saab edasi?
Alagruppide A ja B kolm parimat moo-
dustavad E-vahegrupi, C ja D omad F-va-
hegrupi. Omavahelised kohtumised võe-
takse järgmisse faasi kaasa, seega män-
givad meeskonnad läbi vaid teise grupi 
tiimidega. Mõlema grupi neli paremat 
lähevad seejärel veerand� naali, kaks vii-
mast selgitavad kohad 9.–12. 

Alagruppides neljandaks ja viiendaks 
jäänud meeskonnad moodustavad kaks 
neljaliikmelist gruppi (B4+D4+A5+C5; 
A4+C4+B5+D5). Mängude järel selgitavad 
mõlema grupi kaks parimat kohad 13.–
16., viimased mängivad positsioonidele 
17.–20 .

Jälgi turniiri
Võistluste ametlik koduleht: 
http://u20men.� baeurope.com
Del�  Spordi erileht: 
http://sport.del� .ee/news/korvpall/u20/  
Kõiki Eesti koondise alagrupimänge on võimalik 
jälgida otsepildis ETV2 vahendusel. 

H
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MORAALIST

Need moraalsed rakud, 
millest inimene koos 
seisab, on temast 
endast kestvamad.
PRANTSUSE KIRJANIK MARCEL PROUST

TELEFONIKÕNEDEST

871 miljonit minutit riigisise-
seid telefonikõnesid peeti Ees-
tis 2012. aastal. Keskmine eestla-
ne räägib niisiis aastas telefoniga 
11,5 tundi. 
STATISTIKAAMET

HIRMUTUNDEST

Maine ja muu selline sünnib tun-
netest, tunded aga on petlikud. 
Need ei ole mingi ülijaheda ana-
lüüsi kirgas tulem, vaid sume, 
heitlik ja meie instinktidest mõju-
tatud mesilassülem. RAIN KOOLI, ERR

EGIPTUSEST

Egiptuse keskklassil pole praktiliselt mingit ühisvaimu. Enamik neist 
ei oma mingisugust aimdust, missugune orjaomanike ühiskond on 
nende ümber kümnendite viisi eksisteerinud. Rohkem kui pool ela-
nikkonnast on harimata ja ekstreemselt vaesed.

MARTIN GEHLEN, DER TAGESSPIEGEL

a
ARVAMUS

Eesti Päevaleht, teisipäev, 9. juuli 2013, toimetaja: Aleks Lõbu tel: 680 4400, e-post: arvamus@epl.ee

Kas klient saab Eestis kuningas olla?
EESTI KAUPMEHED on kohati liiga ahned

Kristjan 
Haller
teadlane

HILLAR METSA METSIK MAAILM VASTUKAJA

Üha rohkem kuuleb 
nurinat Eesti hirm-
kõrgete hindade 
pärast. Kaubad, 

mille hinna üle kurdetakse, 
pole enamasti luksus-, vaid 
lihtsalt laiatarbekaubad. 

Kõrgete hindade peamise 
põhjusena nimetatakse turu 
väiksust. Kindlasti on sel alust, 
kuid kas see on ainuke põhjus? 

Ettevõtluse areng mõju-
tab otseselt riigi konkurentsi-
võimet ning meie elatustaset, 
mistõttu oleme kõik ettevõt-
luse heast käekäigust huvita-
tud. Seega on müügi ja teenus-
te käibe kasv tarbijate ja ette-
võtjate ühishuvi. Just ühishuvi, 
sest ühepoolselt siin edu ei saa-
vuta. Paraku tundub äri Eestis 
küllalt tihti järgivat ühe-päe-
va-poliitikat. Hinnad ning tee-
ninduskultuur jätavad liiga 
sagedasti mulje, nagu homne 
päev paljusid ettevõtjaid eriti 
ei huvitakski. 

Kui lühinägelik ja kokku-
võttes kahjulik võib olla vii-
mase sendi tagaajamine, näi-
tab ilmekalt 1990-ndate alguses 
toonase Hansapanga ühes kon-

toris kogetu. Sealsamas valuu-
tavahetusena saadud 500-kroo-
nise rahatähe lahtivahetamise 
eest küsitud teenustasu viis 
tuntud töösturi, kes tuli Ees-
tisse teadusmahuka ettevõtlu-
se koostöövõimalust arutama, 
hoopis esimese võimaliku len-
nuga kodumaale tagasi. Koos-
töö ja investeerimisvõimaluste 
asemel lubati siia kanti mitte 
kunagi enam oma jalga tõs-
ta. Arvasin, et selline ärikul-
tuur on möödanik, kuid kah-
juks ei. Uue viieeurose vahe-
tamissoovil kordus nüüdses 
Swedbankis äsja kõik uuesti. 
Ja tegemist pole mitte nurga-
taguse � rmaga.

Liiga väike valik
Võib ju ironiseerida, et kes 
senti ei korja, see eurot ei saa, 
kuid sente ja eurosidki lastakse 
kõvasti käest. Kevadel leidsin 
postkastist kriitpaberil reklaa-
mi, mille järgi paar nädalat kõi-
gist reklaamis osutatud kaup-
lustest tulutult üht kingapaari 
leida püüdsin. Poldud nähtud, 
poldud kuuldud! Kui lõpuks 
käega lõin ning sarnaseid kin-
gi ühest kenast kingapoest 
ostma läksin, selgus, et telli-
tud on kõigest kolm numbrit 
ja igat numbrit ainult ühe paa-
ri. See võttis sõnatuks. Öeldi, 
et kui otsa saab, tuuakse (kus-
kilt) uus paar. Kui selline ärin-
dus nutma ei ajaks, võiks lau-
sa uhkust tunda, et kanname 
kingi, mille kohale toomiseks 
tehti eraldi kõne ja täideti tel-
limus, mida transporditi eral-
di tellitud autoga, võib-olla ise-
gi uhke ja kalli autoga. Müüja 
põhjendas ühe paari kaupa tel-

limist ruumipuudusega, kuigi 
müügisaalis olid hajusalt pai-
gutatult ainult ühe- või mõne-
korruselised riiulid. 

See kingalugu on ainult 
üks näide ja eks pal-
jud meist on pidanud 
igapäevaasju üksikek-

semplari kaupa tellima. See on 
nii ajaliselt kui ka rahaliselt 
kulukas ja selle peavad kinni 
maksma tarbijad. Müüja müü-
gitööst jõude istutud ruumi-
valvamine ning rahalugemis-
vajaduse minetanud kliendi 
ootamine pole ilmselt ka rat-
sionaalseim tööjõu kasutus. 
Kaua selline äri kesta saab? 
Isiklikult olen leidnud laia-
tarbekaupu, millede hinnad 
on Eestis kuni kümnekordsed 
(!) võrreldes odavaimate näi-
detega mõnes teises arenenud 
riigis. Oleks naiivne nii suuri 
hinnaerinevusi ainult turu 
väiksusega põhjendada. Jär-
jest rohkem eestimaalasi käib 
laiatarbekaupu toomas isegi 
kõrge hinnataseme poolest 
tuntud Põhjamaadest. Aga kui 
soovida ennast pealaest jala-
tallani riidesse panna, tasuks 
lennata kas või teisele poole 
Atlandit, kus saab peale turis-
mielamusi ka rahaliselt võidu-
meheks jääda. Ega meie kaup-
mees ometi iga kord lennukiga 
kingade järel käi? 

Raha riigist välja
Peale välismaal tehtud ostude 
suurendab riigist raha väljavii-
mist veel internetikaubandu-
se areng. Kuigi e-kaubanduse 
areng on võimalusi avardav, 

loomulik ja paratamatu, eelis-
taks nii mõnigi meist mõistli-
kuma hinnavahe korral enne 
ostmisotsust kaubaga koha-
peal lähemalt tutvust teha. 

Vabas maailmas on turg 
ikka rahvusvaheline ja turu-
majanduses kehtivad kindlad 
reeglid. Keegi ei soovigi seda 
muuta, aga iga välismaal teh-
tud ost viib siit nii raha kui ka 
töökohti. Seetõttu on loomu-
lik, et soovime Eestis inimeste-
le atraktiivset turgu. Hinnaga 
peletav äriomanik saeb oksa, 
millel istub nii tema kui ka ost-
ja – me kõik. Väheneb kindlus- 
ja perspektiivitunne, kahaneb 
käive ja saadud tulu ning sel-

le tulemusena riigi eelarvevõi-
malused siinset elukeskkonda 
arendada. Tulemusena suure-
neb kaasmaalaste soov kohv-
reid pakkima hakata. Ja selline 
mõjuahel ongi peamine põh-
jus, mis mind paljude meie äri-
meeste „ärimudelite” juures nii 
murelikuks teeb. 

On selge, et kõike ei saa 
välismaalt osta. Ostujõu nap-
pus on mustale ärile kui vesi 
veskile. Paljud jätaksid auto 
õlivahetuseks „maksuvaba” 
töömehe juurde minemata, 
kui kaugeltki mitte luksusliku 
auto alla tunni kestev õlivahe-
tus ametlikus esinduses ei mak-
saks üle veerandi (!) keskmi-
se töötaja netokuupalgast või 

ei võrduks arsti paari päeva (!) 
teenistusega. Absurdsed pro-
portsioonid! Eks siingi mõjuta 
hinda tegurid töökorraldusest 
ja omaniku prioriteetidest kuni 
turutingimusi nõrgalt arvesta-
vate disainpaleede ehitamiseni. 

Ärikas ja ärimees
On oluline arendada Eestis 
suure tulususega ettevõtlust, 
mis meie jõukust suurendaks.

Me tarbime paratama-
tult palju välismaal toodetud 
asju. Olgu selleks kas või nii 
vajalik ja ihaldatud auto, mil-
le ostmiseks kulutatud rahast 
läheb enamik välisomanikule. 
Aga ühe 20 000-eurose ostuga 
viiakse välja rahasumma, mis 
statistiliselt võrdub Eesti liha-
tootja kogukasumiga, mille ta 
saaks meie keskmist lihatarbi-
jat ümmarguselt tuhande ini-
maasta jooksul toites (arvestu-
se aluseks on hinnanguliselt u 
60-kilone aastane lihatarbimi-
ne inimese kohta ning kaugelt 
alla eurone tootjakasum liha 
kilo kohta). Mõtlemapanev! 

Tunnen heameelt, 
kui keegi eestlastest 
jõukamaks saab ning 
siinset elu rohkem 

arendada jõuab. Kuid seda rik-
kust on raske luua, kui tarbija 
minema läheb. Peletustegureid 
on meie ärimaastikul veelgi. 
Näiteks ülbusest läbi imbunud 
CV Keskuse ja Laulasmaa spaa 
raadioreklaamid või tugevalt 
kiivas riskivastutus tarbija 
ning ettevõtja vahel. Olgu 
selleks palju taunimist leid-
nud pensionifondid või Eesti 

Energia kehtestatud reeglid, 
mille järgi saab teatud tingi-
mustel peale eluaseme müüki 
endise omaniku juba uue oma-
niku kuu aja jooksul tarbitud 
elektri eest vastutavaks teha. 
Ühepoolne vastutus ei moti-
veeri teenusepakkujat parima 
tulemuse nimel pingutama. 

Äri on tõsine tegevus, 
mis nõuab oskusi 
ja eeldab usaldust. 
Üks asi on toota, 

teine asi toodetu kasulikult 
maha müüa. Rahvas ilmselt 
oskab pikemate ja stabiilsemate 
plaanidega tõsiseid ettevõtjaid 
n-ö ärikatest eristada. Omadu-
sed nagu ülbus ja hoolimatus 
tarbija vastu, aga ka rumalus 
või lootus kohe suurt raha tee-
nima hakata, kujunevad välja 
kodu ja kooli koosmõjul, tuge-
valt mõjutab ka meedia ning 
ühiskond laiemalt. 

Aga palju ja kohe võime 
teha ka meie, tarbijad, kes saa-
vad jalgadega hääletada ning 
sobivama ja ärilises mõttes lah-
kema ettevõtja või teenindaja 
juurde minna. Sellega teeme 
teene nii endale kui ka ettevõt-
jale. Kaua võtab aega, enne kui 
ka meil saab klient kuningas 
olla? Kas ajalugu on meid tões-
ti nii alandlikuks teinud, et me 
oma tarbijaõigusi- ja võimalusi 
nii kesiselt rakendada julgeme 
ning tarbijasse ülbelt suhtuvat 
äri vaikides toidame? Kasuta-
gem vaba turu võimalust roh-
kesti, sest Eestis on palju tore-
daid ettevõtjad, kelle kohta 
ülaltoodu üldse ei käi. 1

Hindade ja teenindus-
kultuuri järgi tundub, 
et homne päev ettevõt-
jaid eriti ei huvitagi. 

•• Üle kümne aasta Kalamajas 
elanuna ei jaga üleüldist eufoo-
riat, mis selle piirkonna suhtes on 
tekitatud. Näiteks viimati kuuldud 
mõte, et see on Tallinnas pea ainu-
ke asum, kus on meie kandi tunne. 
Kõik räägivad kodukandi tundest, 
aga igapäevaselt ja tavaelus seda ei 
ole. Näiteks kui varasematel aasta-
tel veel mõni üksik mööduja soovis 
maja ümbrust koristavale omaniku-
le jõudu tööle, siis paaril viimasel 
aastal ei ole seda enam juhtunud.
•• Kalamaja on vist ainuke koht 
terve Tallinna peale, kus toimib 
kakskeelne kogukond, kus lapsed 
mängivad õues turvaliselt kõiki 
neid mänge, mida kesklinna lap-
sed ei tunnegi. Täiskasvanud ela-
vad kõrvuti erinevate sotsiaalse-

te kihtidega ja üks ei sega teist. 
Kalamaja on üks Tallinna turvali-
semaid kohti.
•• Ma ütleks, et Kalamaja elani-
kel on kerge snoobi maine juu-
res. Tooniandev osa on pseudo-
hipidel, kes on kangesti ökod ja 
„tagasi juurte juurde”, aga seda 
kuidagi võltsilt. Boheemi ümbru-
ses kohtab neid sageli.
•• Mul on Mustamäel ka väga 
omakandi tunne, tean täpselt, mis 
naabrid teevad ja nemad on minu 
tegemistega kursis. Ja oma trepi-
koja koristajatädile soovin alati 
jõudu, kui teda näen.
•• Võtsin ühel õhtul ette väike-
se vaatluse nn miljööväärtuslik-
ku piirkonda ehk siis Kalamajja. 
Vanad lobudikud puumajad sega-

mini koos juba renoveeritud maja-
dega, väikesed kitsad teed, millest 
mitmed kaetud kiviklibu ja muu 
jamaga, ilmselt siis käib teede 
remont. Lapsevankriga ringi jalu-
tada polnud just kõige mugavam.
•• Kalamaja on sama äge nagu 
Supilinn Tartus. Võtab veel natsa 
aega, aga asja saab. Asukoht on 
äge.
•• Olen Kalamajas sündinud, siin 
on elanud mitu põlve minu esi-
vanemaid. Ja minule meeldib, et 
siia on kolinud palju noori, et maju 
tehakse korda ja et kalmistupar-
gis on mänguväljak. Jah, mõned 
keldripoed on pankrotti läinud, 
aga mis sellest? On oma pagari-
koda, kunstistuudio ja spordiklu-
bid, mida 10 aastat tagasi ei olnud.

Netikommentaarid Piret Tali artiklile 
„Kalamaja nagu uus Mustamäe?” EPL 8.7
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TLÜ suvekooLi  
TähT on briTi poeeT

15. juulist 2. augustini toimu-
va TLÜ suvekooli aukülaliseks 
on Philip Gross, Suurbritannia 
silma paistev luuletaja ja loov-
kirjutamise professor. EPL

TeoLoogia põhiTeksTid iLmusid eesTi keeLes

Sarjas „Avatud Eesti raamat” 
ilmus raamat „Uuema evangeel-
se teoloogia põhitekstid”. Vali-
mik juhindub eesmärgist koon-
dada tekstid, mis on viimase 
200 aasta vältel (alates Schleier-

macherist) mänginud evangeel-
ses teoloogialoos põhjapanevat 
rolli ning mille tundmine kuu-
lub kindlasti humanitaarharidu-
se juurde, et luua tervikpilt lääne 
mõtteloost. EPL

sÜgiseL kuuLeb  
kuuba muusika live’i

Kuuba muusika suursaadik 
Orquesta Buena Vista Social 
Club tuleb taas Eestisse esinema. 
Kontsert toimub Nokia kontser-
dimajas 4. novembril. EPL

k
kuLTuur

Mitmele kaasaegse kunstielu tippsündmusele ning ajakirja Art Review tulevikutäheks valitud 
eestlane Katja Novitskova räägib, kuidas jalg rahvusvahelise kunstimaailma ukse vahele saada.

Juhend läbimurdeks kunstimaailma

KUNSTNIK
Katja Novitskova 
Amsterdamis elav eesti kunstnik

Kõige otsesem tee rahvus
vahelisse kunstimaailma on 
läbi parimate kunstiülikooli
de. Hea kool garanteerib ligi
pääsu rahvusvaheliste kuraato
rite ja kunstnike võrgustikule, 
mis loob edasisele vundamen
di. Aga kui õppimine on välis
tatud, siis soovitaksin rahvus
vahelisi residentuure.

Metropolid pakuvad kirjut 
kultuuritegijate suppi, mille 
kaudu luua oma inimeste võr
gustik, ning selle kaudu sünni
vadki tavaliselt esimesed näitu
sed ja koostööprojektid. Mida 
avatum ja sotsiaalsem on ini
mene, seda rohkem on tal või
malusi neid ressursse kuidagi 
enda huvides ära kasutada. 

Oluliseks sammuks kunsti
maailma tipu poole on kind
lasti ka hea rahvusvahelise 
kunstikooli lõputööde näi
tus. Selleks ajaks peaks noo

Katja Novitskova isikunäi-
tus Berliini galeriis 
Kraupa-Tuskany Zeidler 
aasta alguses kandis nime 
Macro Expansion ja tegeles 
olukorraga, kus iga surevat 
loodusliiki asendab uus 
digitaalne. Foto: erakogu

rel kunstnikul olema visioon 
oma kohast kultuuripildil: mil
line võiks olla minu strateegia?

Lohutuseks neile, kes ei 
ole just parimad network’ijad: 
olen kohtunud ka päris palju
de edukate kunstnikega, kes ei 
ole sotsiaalselt eriti võimekad, 
kuid nende puhul on tegemist 
erakordse andega, mis on sel
lisel juhul vältimatu. Ka eks
tsentrilisus võib olla kuns
timaailmas väärtuseks. Sot
siaalne võimekus ei tähenda, 
et inimene peaks olema viisa
kas ja puhas – ta võib suitse
tada stuudiovisiidi ajal kane
pit, olla väsimatu peoloom või 
muidu vaimselt tasakaalutu –, 
kuid päris kindlasti peab tema 
looming olema korraga kõne
tav, visionäärlik ja kommerts
potentsiaaliga. 

Rääkides kunstituru ootus
test, siis paratamatult on liht
sam müüa kunsti, mida on 
suhteliselt kerge pakkida, 
transportida, müüa ja säili
tada, või mille eest saab tea
tud kindlat meelenaudingut, 
nagu performance. Olen neist 
tingimustest teadlik ja nad on 
kindlasti mõjutanud mu 
loomingulist prot
sessi. Minu mee
lest tulenebki 

terdam Sandberg instituudis 
sai edukas mitmekihiline pro
jekt, mis aitas mul 2012. aas
tal saada Hollandi riigilt noore 
kunstniku stipendiumi. Tänu 
sellele sain pühenduda täisko
haga kunstile ja osaleda mit
mel olulisel näitusel, kohtusin 
oma Berliini galeriiga ning jät
kasin Hollandi riikliku kuns
tiakadeemia residentuuris. 
Möödunud aastal jõudsin ka 
esimese isikunäituseni gale
riis KraupaTuskany Zeidler. 
Edukas näitus sai tagasisidet 
mitmes suures kunstiajakirjas 
ja sellega ma sisuliselt sisene
singi kunstiturule.

GALERIST 

Amadeo Kraupa-Tuskany 
Katjat esindavast Berliini  
galeriist Kraupa Tuskany-Zeidler

Me otsime pidevalt nii inter
netist kui ka stuudioid 

külastades oma gale
rii jaoks uusi kunst
nikke. Kui märka
me midagi huvita
vat, siis proovime 

lihtsalt kunstni

kunstniku tugevus sellest, et ta 
oskab luua asju, mis suhtlevad 
ja mängivad iga keskkonnaga, 
kuhu satuvad. Kunstiturg on 
teatud kontekst, mis opereerib 
oma reeglite järgi. Ühtlasi on 
kunstiturg alati paar sammu 
loominguprotsessist tagapool. 

Praktika meediakunstnikuna
Minu enda tee kunstimaail
ma on olnud käänuline. Pärast 
ebaõnnestunud katset saada 
sisse EKA graafilisse disai
ni ning semiootika, meedia 
ja reklaamikunsti õpinguid 
Tartus, läksin Saksamaale 
Lübecki ülikooli International 
School of New Mediasse. Või
maluse põgeneda masendavast 
Lübeckist sain Amsterdami 
uue meediakunsti organisat
siooni Mediamatic praktikale 
minnes. Oma viieaastast kar
jääri seal alustasin praktikan
dina, siis töötasin graa
filise disainerina ning 
lahkusin suure näituse 
kuraatori ja korralda
jana. Graafilise disaini 
magistrantuuri lõpu
tööst mainekas Ams

kuga ühendust saada, et alus
tada dialoogi, mis võib are
neda koostööks. Muidugi on 
väga tähtis, et saaksime tuleva
se galeriikunstnikuga läbi ka 
isiklikul tasandil. Kui nägi
me esimest korda Katja teo
seid, intrigeeris meid väga see, 
kuidas ta ühendab elemente 
loodusest, tehnoloogiast ja 
inimtegevusest. Tema teostes 
on midagi väga manipuleeri
vat ja visionäärlikku, ühtlasi 
mõjuvad need intuitiivsete ja 
tuttavlikena. 

MÄNEDŽER
Karin Laansoo
Eesti kaasaegse kunsti  
arenduskeskuse tegevjuht

Märtsis valis kunstiajakirja Art 
Review kriitik Laura McLean
Ferris Katja Novitskova „Futu
re Great” („Tuleviku täht”) 
kategooria vääriliseks. Tiit
li juurde käis Art Review eri
numbri plakati kujundamine. 
Ühe olulisema kunstiajakirja 
tähelepanu on noorele kunst
nikule suur tunnustus, nagu 

ka lubadus „me hoia
me su tegemistel 

silma peal”. 
Kui vaa

data rah

vusvahelise kunstimeedia tähe
lepanu kõrval teisi olulisi maa
märke, mis on eduka karjääri 
tunnuseks, siis Katja Berliini 
galeristi Amadeo KraupaTus
kany otsus alustada 2012. aas
tal personaalnäitusega koos
tööd ning viia ta pool aastat 
hiljem sooloprojektiga Milano 
messile näitab galerii usku, et 
Katja on valmis rahvusvaheli
sel areenil läbi lööma.

Välisgaleriides esindatud 
Eesti kunstnikud on väga 
edukalt orbiidil – esindatava 
kunstniku päritolu või geo
graafiline asupaik ei oma üldi
selt välisgaleriide jaoks täht
sust, kui just galerii profiil seda 
ei tingi. Eesti kunsti vastu on 
tunda pidevat huvi kasvu ning 
meiega hakatakse harjuma.

Katja puhul on kokku sat
tunud erakordne anne, suur 
töövõime ja  hea sotsiaalne 
närv. Maikuisel arenduskesku
se korraldatud seminaril Tal
linnas nägin, kuidas ta suutis 
oma isikuga kuulajad kiiresti 
võita. Kõige lõpuks faktor, mis 
kõik toetavad tegurid eesmär
gipäraseks muudab: ta teab, 
kuhu jõuda tahab. 1Strateegia  

on oluline
Strateegia eristab perspek-
tiivis lihtsalt häid kunstnikke 
edukatest ja headest kunst-
nikest. Mul on täna pakkumi-
si, projekte ja näitusi rohkem, 
kui suudan füüsiliselt teos-
tada. See tõstatab küsimusi: 
millistel näitustel on mõtte-
kam osaleda? Kellele ära öel-
da ja kuidas seda teha? Kellega 
koostööd teha? Kellele ja mil-
lise hinnaga oma loomingut 
müüa? Parimaks nõuandjaks 
siin ongi minu galerii ja koge-
nud kunstnikest sõbrad. Gale-
riiga Berliinis pean iganädala-
selt Skype’i kohtumisi, kus nad 
seletavad mulle kunstimaail-
ma olukord, ainult nii saab 
sellest mõlema jaoks võimas 
jõud. Katja Novitskova

ABC
HIND? Noorte kunstnike tööde 
hinnad on suurusjärgus 800–
4000 eurot.
MEEDIA? Rahvusvahelise 
kunsti kuldne kolmik trüki-
meedias on Artforum, Artre-
view ja Frieze. 
ÜRITUS? Ürituste esimene 
ring, kus PEAB kohal olema, 
oleks Art Basel (Baselis, Hong-
kongis ja Miamis) ning Frieze 
(Londonis ja New Yorgis). Kuid 
siia võib lisada ka sõltuvalt 
eesmärkidest Armory ja Liste 
Baselis, dOCUMENTA, Manifes-
ta ning Venezia biennaali või 
näiteks Kiievi, São Paolo või 
Moskva biennaalid.
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Nukuteatri endisest juhist 
sai eile Juhan Paadami ja 
Jüri Kuuskemaa kõrval 
kolmas Tallinna linnapea 
kultuurinõunik.

Kaarel Kressa
kaarel.kressa@epl.ee

Intervjuu

kaarel.kressa@epl.ee

Toredad sõbrad panevad õla alla:

Kaamerad käivituvad 
iga ilmaga ja tasuta!

Maalehe aastatellimus 
ja uue Dacia Dusteri 
kasutusõigus aasta 
lõpuni City Motorsilt!

Igal salvestusel läheb loosi palju 
toredaid kingitusi! Viimasel 
salvestusel loositakse välja 

Ge
rli 

Padar

SA
AT

EJU
HID: 

Jüri Aarm
a

SALVESTUS KOHT JA ESINEJAD ETV EETRIS

L, 13.07
kell 17

JÄRVAMAA: 

Paide vallimäel Paepäevad 
 MAARJA-LIIS ILUS

L, 20.07

P, 14.07
kell 16

IDA-VIRUMAA: Narva-Jõesuu 
linnakail Kalurite päev 
 GETTER JAANI

L, 03.08

L, 27.07
kell 17

LÄÄNEMAA: Vormsi saarel 
Olavipäevad  OTT LEPLAND

L, 10.08

P, 04.08
kell 16

VÕRUMAA: 
Kuperjanovi jalaväepataljonis 
Sõdurilaul 
NB! Sissepääs isikut tõendava dokumendi alusel.

 KARL-ERIK TAUKAR 

L, 17.08

Saatemuusika Antti Kammiste Bänd
Vaata asukohti: www.maaleht.ee/laulugamaale

E S I T L E B

9.  juuli  kel l  21 Tartu Laululava
11.  juuli  kel l  21 Pärnu Val l ikäär

14.  juuli  kel l  21 Tal l inna Lauluväljak

ULTIMA-THULE  MUUSIK SEIF  ESTRAADIRAADIO
KÜLALISED   IVO LINNA  MÄRT AVANDI  JAREK KASAR

TÕNIS  MÄGI  JUUBELIKONTSERDID  PARIMATE  LAULUDEGA LÄBI  AEGADE

A M E T L I K  AU TO PA R T N E R

A M E T L I K  I N F O PA R T N E R

Soodsama hinnaga piletid
 saadaval Piletilevi eelmüügis

Savisaare uusim nõunik Meelis Pai 
kavatseb kandideerida ka valimistel 

Savisaare 
nõunikud
Tallinna linnapeal Edgar Savi-
saarel on kokku viis nõunikku
Moonika Batrakova – 
linnapea parem käsi
Tony Smitt – 
majandus ja keskkonnakaitse
Jüri Kuuskemaa – 
ajalugu ja kultuur
Juhan Paadam – 
meedia ja kultuur
Meelis Pai – kultuur

Palk
Ausalt öeldes pole seda veel 
jõudnud uurida, tean, et lin-
navalitsuses on astmepalk, 
aga päev on olnud selline, et 
pole veel personaliosakonnas-
ki jõudnud käia.
Meelis Pai

•• Millist nõu te Edgar Savisaa-
rele kultuurinõunikuna andma 
hakkate?
Eks minu ülesandeks saab ole-
ma olukorra kaardistamine ja 
ettepanekute tegemine, milli-
sed lähiminevikus korraldatud 
üritused vääriksid ka tulevikus 
arendamist. Aga ma alustan ja 
hakkan alles linna süsteemi ja 
kultuuriasutusi õppima. Eel-
kõige tuleb rõhuda inimestele 
kui kultuuriedendajatele. Kul-
tuuri kvaliteet oleks tunduvalt 
parem, kui loojad saaksid loo-
misega tegelda ja korraldajad 
saaksid tegeleda korraldamise-
ga, mitte kogu aeg raha taga-
otsimisega või konkurentide 
omavaheliste vaidlustega. Üri-
tused toimuvad tavaliselt eri 
aastatel, korraldusmeeskondi 
saab tegelikult ühildada ja suu-
remat koostööd teha. 
•• Olete öelnud, et kui tahta 
Eesti kultuurimaastikul kaasa 

lüüa, siis on ainus võimalus mõ-
ne erakonnaga liituda. Kas soo-
vitaksite teistelgi kultuuriini-
mestel sama teha?
Inimesed, kes kultuuri juhi-
vad, peavad olema eelkõige 
võimelised enda ümber inime-
si koondama. Nii kaua, kui on 
võimalus, võiksid need juhid 
apoliitilised olla, nagu ma ise-
gi tegelikult olin. Aga kui on 
juba mõte rääkida kaasa suu-
remas mastaabis, siis midagi ei 
ole teha – mulle tundub, jah, 
tuleb suunduda poliitikasse. 
•• Kas see tähendab, et te ei 
piirdu erakonda astumisega, 
vaid plaanite ka tulevastel va-
limistel kandideerida?
Jah, ma kavatsen küll valimis-
tel osaleda.
•• Olete öelnud, et teile on 
sümpaatne Keskerakonna ideo-
loogia. Mis täpsemalt?
Kui tuli mõte, et võiksin polii-
tikasse suunduda, siis loomu-
likult kohtusin eri erakondade 
esindajatega ja mõtlesin, et kel-
lega ma olen varem ametiala-
selt kõige rohkem kokku puu-
tunud. Paljud inimesed, kes 
kunagi olid Tallinna linnava-
litsuses osakonnajuhid või üri-
tuste korraldajad, on tänaseks 
jõudnud juhtivamatele posit-
sioonidele. Ja ma olen väga päri 
mõtetega, mida linn viimastel 
aastatel ellu on viinud, eriti 
kultuurisfääris. Aga leidsin, et 

gi samasugused. See on võib-
olla esmane asi – kuidas leida 
lahendusi, et inimeste elujärg 
paremaks läheks, et nad ei 
peaks lahkuma.  
•• Erakonda kutsus teid Edgar 
Savisaar ise?
Jah. 
•• Võib arvata, et Reformiera-
konna vastasleeriga liitudes oli 
teil ka soov näidata teid Nuku-
teatri juhi ametist vabastanud 
kultuuriministrile, et lahing 
pole läbi…
Ei, seda vana asja ma enam ei 
tõstataks. Mentaliteet on mui-
dugi kahetsusväärne, mul ei 
lastud uuele juhile isegi 13 aas-
ta jooksul talletatud kontakte 
ja traditsioone üle anda. Riigi-
mehed niimoodi ei tee.   
•• Olete juba ka öelnud, et „tu-
leb kasta seda, mis kasvab”. Mis 
on Tallinnas need viljakandvad 
üritused, mida tuleks vähemolu-
liste arvel rohkem toetada?
Tallinna väga olulised visiit-
kaardid on Linnateater, Kul-
tuurikatel, merepäevad, vana-
linnapäevad, Tallinn Music 
Week, Birgitta festival… Ma 
ei tohikski täna veel väga sel 
teemal sõna võtta, olulisi sünd-
musi on palju rohkem. Teema-
sid on nii palju, et ma ei oska 
täna kõigile küsimustele vasta-
ta. Kuu aja pärast olen kind-
lasti targem ja ehk räägin isegi 
natuke teist juttu. 1

Keskerakondlased said oma 
uut liiget lähemalt silmitseda 
hiljutisel nn Autorollo 
konverentsil. Foto: Vallo Kruuser

Keskerakonnas saaksin kõige 
paremini poliitiliselt kaasa rää-
kida, arendada edasi neid väär-
tusi, mida erakond kannab.
•• Tahate öelda, et teie meelest 
on Keskerakond rohkem valmis 
kultuuri toetamiseks avalikku 
raha kasutama?
Jah, nii võib öelda. Masuaeg on 
juba ammu läbi, tuleks natu-
ke inimestesse investeerida ja 
neid hoida. Arvan, et praegu 
kultuurisüsteemi lammutatak-
se, rahulolematud on arheo-
loogid, muusikud… Masu on 
kärpinud inimeste sissetule-
kut, aga kohustused on ikka-
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EESTI JÄI UNIVERSIAADIL TAAS NAPILT MEDALITA

Eile võitlesid poksis pronksme-
dalite eest Rain Karlson ja Kau-
po Arro, mõlemad kaotasid. 
Naisjudoka Julia Bežko sai 7. 
koha. Epeevehkleja Sten Priinitsa 
laeks jäi veerand� naal. Meeste 

paarisaerulisel kahepaadil said 
7. koha Jüri-Mikk Udam ja Geir 
Suursild. Ühepaadil sai Joosep 
Laos 12. koha. Korvpallurid kao-
tasid Venemaale 43 : 106, võrk-
pallurid 0 : 3 Valgevenele. Del� 

KANEPI TÕUSIS 22 KOHTA

24.kohale tõusis Kaia Kanepi WTA edetabe-
lis. Enne oli ta 46. kohal. Esireketina jät-
kab Serena Williams, teiseks tõusis Maria 
Šarapova, kolmandaks langes Victo-
ria Azarenka. Anett Kontaveit asub 313. 
positsioonil (varem 316.). Del� 

s
SPORT

Noored korvpallurid loodavad kodusele
publikule kui kuuendale mängijale

Janar Talts on küll koduklubita, 
ent koondise jaoks olemas

Andrus Nilk
andrus.nilk@epl.ee

Eesti U-20 koondis saab 
EM-i võidu alusmüüri 
rajada tugevale kaitsele 
ja heale visketabavusele.

Pärt Talimaa
part.talimaa@epl.ee

Pallurile on pakkumise 
teinud mõlemad Eesti 
suurklubid, rauad on 
tules ka välismaal.

Peale koondise on Rait-Riivo Laane põhimängujuht juba ka 
klubitasandil Raplas. Foto: Martin Dremljuga

„Võita on väga keeruline, 
aga optimistina usun, et 
Eesti saab alagrupist edasi.”

Jüri Pritšin
korvpallitreener

Tugev ja agressiivne kaitse, kii-
re söödurohke rünnak ja hea 
visketabavus – loetles Eesti 
koondise kapteni Rait-Riivo 
Laane treenerist isa Jüri Prit-
šin nõudeid, mida võõrustajad 
peavad täna Tallinnas algava 
U-20 vanuseklassi korvpalli 
EM-i � naalturniiri alagrupis 
võitude püüdmiseks kindlas-
ti täitma. „Võita on väga kee-
ruline, aga optimistina usun, 
et Eesti saab alagrupist eda-
si,” ütles ta.

Neli korvpallu-
rit koondisse and-
nud TYCO Rapla 
peatreener Indrek 
Ruut ei usu, et Ees-
ti koondis jääb pek-
supoisiks. Tema 
hinnangul võivad 
võõrustajad osuta-
da võrdväärset vastupanu nii 
tänasele vastasele Sloveeniale 
kui ka Tšehhile, ent Prantsus-
maa ja Itaalia jaks käib Eesti 
korvpalluritest suure tõenäo-
susega üle. „Andres Sõbra 
meeskondade edu oleneb suu-
resti visketabavusest,” lausus 
Ruut. „Juhul kui meie mängi-
jatel on hea päev, siis on käsi 
kullas, kuid kehva visketaba-
vuse puhul on p***e mullas.”

Keskmängija mõõtu korv-
pallureid on Eestis ikka tiku-

tulega otsitud, seekordses 
koondises saab Sõber korvi 
alla panna nii Rauno Nurgeri 
(209 cm) kui ka Mihkel Sch-
leicheri (204). 

„Meie meeskonnas jagub 
korvpallureid igale positsioo-
nile – pikki ja lühikesi, viska-
vaid tagamängijaid ja män-
gujuhte,” ütles Ruut. „Valiku-
võimalusi arvestades on meil 
korralik koondis. Üks pare-
maid, mis meil on selles vanu-
seklassis üldse olnud.”

Tugev kadalipp
Treener Indrek Reinbok lisas, 
et ühtegi olulist mängijat täna-
vusest meeskonnast välja ei 
jäetud. Vigastatuna jäi kõrva-
le ainult USA Mississippi üli-
kooli meeskonda võetud Jana-
ri Jõesaar.

Koondise tugitala Rait-Riivo 
Laane on üks viiest koondisla-
sest, kes tegi kaasa ka möödu-
nud suvisel U-20 EM-i � naal-
turniiril Sloveenias. Ruudu 
hinnangul ei jäänud Eesti 
meistriliigas tugeva kadali-
pu läbinud 182 cm pikkune 
Rapla mängujuht kontroll-
kohtumises Leedu tagalii-
ni palluritele alla. Mulluses 
meeskonnas teenisid rohkes-
ti mänguaega ka Martin Paas-
oja ja Nurger. 

„Alagrupis on väga raske või-
tu püüda. See eeldab, et meie 
korvpallurid esitavad väga hea 
partii ja vastastel satub keskpä-
rane päev,” analüüsis Reinbok 
meie noorte võimalusi. 

„Turniir kestab kaua ja nel-
japäevast laupäevani tuleb 
Eestil pidada kolm mängu 
järjest. Ilmselt peab peatree-
ner valima, kelle vastu agres-
siivsemalt tegutseda ja kellega 
kohtudes jõudu säästa.”

Jõud rauges
Jüri Pritšin tõi esile selle, 
et eestlased suutsid esime-
sel veerandil tugeva kaitse-
ga Leedule survet avaldada, 
kuid põhimängijate jõu rau-
gemise järel võõrustajate vas-
tupanu hääbus.

Treener nimetas need män-
gijad, kes noorte koondi-
ses suuremat rolli mängivad. 
„Rait-Riivo, Paasoja, Nurger, 
Schleicher ja Oliver Metsalu 
peavad vankrit vedama, aga 
juhul kui punkte toovad ka 
vahetusmängijad, saab kogu 
meeskond suurema emotsio-
naalse laengu,” lausus Prit-
šin. „Sander Saare oli kont-
rollmängudes haige, nüüd on 
Sõbral üks käik juures.”

Koondislased loodavad, et 
kodupublik võib osutuda just-
kui kuuendaks palluriks välja-
kul. Ent Saku suurhalli pub-
likust tulvil tribüünid või-
vad ka jalust nõrgaks võtta. 
„Sõber on mees õiges kohas, 
kes oskab hoolealuste liigseid 
pingeid vähendada ja nende 
läbipõlemist ära hoida,” lau-
sus Pritšin. 1

Lõppenud hooajal mängis 
korvpallur Janar Talts Itaa-
lia meistriliigas Varese Cim-
berio ridades, kellega jõu-
ti koduses sarjas pool� naa-
li. Sügiseks palluril veel uut 
lepingut taskus ei ole. „Het-
keseisuga on kõik väga lahti-
ne. Nii Kalev kui ka Rock on 

pakkumise teinud, aga ootan 
ja vaatan, mis välismaal toi-
mub,” selgitas koondise üks 
liidreid olukorda. Talts loo-
dab uue mängupaiga otsusta-
da parimal juhul juuli lõpuks. 
„Päris oktoobrini ei tahaks 
oodata,” sõnas ta. 

Positiivne on aga see, et 
pikaks veninud hooaja lõp-
pedes tunda andnud põlve- ja 
randmetraumad on taandunud 
ja Talts on valmis peagi algava-
tes EM-valikmängudes koon-
dist aitama. „Seis on praegu 
positiivne. Tõsiseid trenne ei 
ole ma veel teinud, aga keha 
on terve ja sain ka mõnusalt 

puhata, mistõttu hetkel on 
vaim ka värskem kui hooaja 
lõpus,” rääkis ta.

Hullemaks ei lähe
Klubitasandil Taltsist veelgi 
kauem rakkes olnud ja veidi 
enne jaanipäeva Itaalia meist-
riks kroonitud Kristjan Kan-
gur saab koondisesuvele samu-

ti üsna optimistlikult vastu 
minna. Hooaja lõpus kimbu-
tama hakanud seljavalu-
ga käis koondise kapten 
uuringutel, mille täpseid 
tulemusi veel saadud pole. 
„Samas sain arstidelt kinnitu-
se, et hullemaks minna ei saa,” 
lausus Kangur. „Päris 100% 
ma kaasa teha ei saa. Alustan 
tasa ja targu ja vaatame, kui-
das keha vastu peab.” 

Kui Kangur ja Talts on 
koondise jaoks olemas, siis 
valutavate põlvede tõttu jääb 
eesootavatest valikmängu-
dest eemale Joosep Toome. 
Kui seni olid koondislased 

harjutanud individuaalprog-
rammi alusel, siis eilsest algas 
ühistöö ja õhtusel treeningul 
mindi ka juba pallisaali. Siht 
on üks: olla augustis toimuva-
tel valikmängudel kuraditosi-
na tiimi seas parim ja tagada 
pääse 2015. aasta EM-� naal-
turniirile. „Eelmisel aastal jäi 
veidi vajaka, nüüd üritame 
vigade paranduse teha,” lau-
sus koondise kapten Kangur. 

Esimeseks takistuseks on 
alagrupis sellised vastased 
nagu Holland ja Portugal. 
Järgmisse ringi pääseb triost 
vaid parim.

Ühtlasi ei löö koondise töö-
rütmi sassi ka täna algav U-20 
vanuseklassi EM-� naalturniir. 
„Mõne mängu vaatamine võtab 
ehk puhkeaega ära, aga sealt 
tulevad positiivsed emotsioo-
nid annavad jällegi jõudu juur-
de,” sõnas meeste koondise pea-
treener Tiit Sokk positiivselt. 1

Esimene trenn viis korvpallu-
rid vutiväljakule. Pildil heitleb 
Janar Talts (sinises) Timo 
Eichfussiga. Foto: Eero Vabamägi

Talts: tõsiseid 
trenne ei ole ma 
veel teinud, aga 
keha on terve.

Tulevased 
NBA staarid
Algav � naalturniir toob Ees-
tisse juba ka NBA-s jala ukse 
vahele saanud pallureid. 
Kreeklaste ridades jookseb 
väljakule 206 cm pikkune 
ääremängija Giannis Anteto-
kounmpo, kelle Milwaukee 
Bucks tänavuses draft’is 15. 
valis. Tema puhul kiidavad eks-
perdid nii tema sööduoskust 
kui ka pallikäsitlust, mis luba-
vad tal mängida positsioonidel 
ühest kolmeni.

Tänavuse 28. valiku, Livio 
Jean-Charles’iga saavad eestla-
sed lähemalt tutvust teha nelja-
päeval, Prantsusmaad võõrus-
tatakse. Viimased kaks aastat 
Villeurbanne’i ASVEL-is mängi-
nud 206 cm pikkust noormeest 
on eksperdid hea kaitsemängu 
tõttu võrrelnud Venemaa kuul-
suse Andrei Kirilenkoga. Jean-
Charles oli juba mullu U-20 
vanuseklassi EM-il üks prants-
laste põhitegijaid.

Vigastused, NBA suveliiga 
või valmistumine täiskasvanu-
tekoondisega liitumiseks jäta-
vad turniirilt eemale nii 216 cm 
pikkuse ukrainlase Aleksei Leni 
(draft’i 5. valik), Dennis Schrö-
deri (Saksamaa, 17.), Barce-
lona ridadesse kuuluva Álex 
Abrinesi (32.) kui ka 201 cm 
pikkuse viskava tagamängi-
ja ja Londoni OM-i pronksme-
dalisti Sergei Karasjovi (Vene-
maa, 19.) Pärt Talimaa
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Kalev viskas kaks 
pettusekahtlusega 
mängijat välja

Tallinna Kalevi jalgpalliklubi 
eemaldas seoses laupäeval lah-
vatanud kihlveoskandaaliga 
klubist kaitsja Elvis Liivamäe 
ja äärekaitsja Sander Karu. 
20-aastane Liivamägi kuulub 
U-21 koondisesse, 21-aastane 
Karu mängis enamasti Kalevi 
duubelmeeskonnas, kuid on 
mänguminuteid saanud ka 
esindusmeeskonnas.

„Kahjuks on meil väga tuge-
vad tunnistused, et nad osale-
sid tulemusega manipuleerimi-
ses, pakkudes oma võistkonna-
kaaslastele raha,” rääkis klubi 
president Raimo Nõu.

Kindlasti süütu
„Pärast laupäeva on meile lae-
kunud erinevaid vihjeid, muu 
hulgas ühest allikast seegi info, 
et kihlveo taga olijad olid ka 
Levadia mängijatele pakku-
nud n-ö boonust eduseisus jala 
lõdvaks mittelaskmise eest, et 
saavutada sobiv tulemus. Loo-
detavasti need mängijad pak-
kumist vastu ei võtnud, kuigi 
oleksid pidanud informeerima 
sellest jalgpalliliitu,” lisas ta.

Liivamägi oli ise aga talle 
langenud kahtlusest suures 
šokis ja kinnitas enda sajaprot-
sendilist süütust. „Sõitsin täna 
(eile – toim) rahuliku meelega 

linnast välja, teades, et homme 
(täna – toim) on trenn ja asjas 
saab selgust. Kõige esimesena 
kuulen sõpradelt, et uudistes 
on selline pealkiri,” meenutas 
ta intervjuus soccernet.ee-le.

„Hakkasin kohe maal olles 
inimesi taga ajama, et selgust 
saada, kuid need, kes peaks 
minuga ühendust võtma, ei ole 
seda teinud. Neile oleksin ma 
iga kell valmis seda asja selgi-
tama ja väitma, et sajaprotsen-
dilise kindlusega ei ole mina 
mitte ühegi Tallinna Kalevi 
mänguga manipuleerinud ega 
ära andnud või osalenud min-
gil moel pettuses,” kinnitas ta. 
„Ma ei oleks valmis oma kar-
jääri hauda viskama mistahes 
summa eest!”

Kihlveopettuste ja nüüd 
tagantjärele õhku kerkinud 
varasemate kahtlustega seo-
ses kaalub Kalev aga sui-
sa oma esindusmeeskonnast 
loobumist. „Oleme äärmiselt 
pettunud, sest kuigi klubil 
on majanduslikult väga ras-
ke, siis praegune käitumine 
mõjus meie administratsioo-
nile väga rusuvalt,” sõnas Nõu. 
„Kaalume, kuidas üldse esin-
dusmeeskonnaga jätkata, sest 
praegu on tekkinud kahtlus, 
et varemgi on mitmeid mänge 
ära antud, mis teeb omakorda 
meie töö sponsorite saamisel 
väga raskeks.”

Liivamäe ja Karu saatuse 
otsustab aga jalgpalliliit. „Võib 
arvata, et nad saavad pika kee-
lu, sest tõendid on väga tuge-
vad,” kinnitas Nõu. 1

Uhke šotlane, kes pani 
britid ennast armastama

Aet Süvari
aet@epl.ee

Üle 77 aasta brittidele 
Wimbledoni võidu 
toonud Murray on nüüd 
lõplikult omaks võetud.

Gunnar Leheste
gunnar.leheste@delfi.ee

Nördinud klubi kaalub 
lausa esindusmeeskon-
nast loobumist, pallurite 
saatuse otsustab vutiliit.

Wimbledon aastal 2012. Olüm-
piamängude ootusest ärevil 
ja rahvuslikust uhkusest ning 
patriotismist pakatav Suurbri-
tannia oli end pressinud kõik-
võimalike teleekraanide ette, 
sest rahva ainus suur tennise-
lootus Andy Murray mängis 
Wimbledoni finaalis. Nagu 
inglastele kombeks, ei arva-
nud õieti keegi telerite ees ega 
kuulsustest tulvil tribüünidel, 
et Murray kaotaks – olgu pea-
legi, et tema vastas oli üheks 
maailma kõigi aegade pari-
maks tennisistiks peetud Rog-
er Federer. Kuid Murray kao-
tas ometigi.

Seni olid britid Murray 
mängudele alati ühel viisil rea-
geerinud: kui ta võitis, oli see 
„meie võit”, kui kaotas siis „tol-
le šotlase” kaotus. Ja võib-olla 
pole selle üle isegi mõtet väga 
imestada. Oli ju Šotimaalt til-
lukesest Dunblane’i linnake-
sest – mis oli seni kuulsust saa-
vutanud peamiselt 1996. aasta 
kohutava koolitulistamisega, 
milles hukkus 16 last – pärit 
Murray ise alati eelkõige oma 
šotlaseks olemist rõhutanud. 
Ka 2006. aasta jalgpalli MM-i 
eel ütles ta, et võitku ükskõik 
kes, peaasi, et see pole Inglis-
maa. Kuigi hiljem selgus, et 
tegemist oli vaid tögava nalja-
ga, olid inglased visad unusta-
ma ja andestama. 

Upsakas ja eemalolev
Kuid mullu Wimbledonis asja-
olud muutusid. Esimest korda 
näitas alati upsaka ja eemalole-
vana paistnud Murray just tol-
les kaotatud finaalis oma tun-
deid, kui puhkes otse väljaku 
ääres südamest nutma. Tele-
kanalid kandsid tema pisaraid 
ja emotsioonidest tiivustatud 
sõnavõttu üle nii otseülekan-
des kui ka hiljem uudisteklip-
pides, sotsiaalvõrgustike kau-
du levisid Murray pisarad üle 
kogu maa. Ja järsku oli Mur-
ray brittidele rohkem oma, kui 
ta oli olnud kunagi varem ühe-
gi võiduga.

Kui kuu aega hiljem olüm-
piamängude ajal naelutasid 
britid oma pilgud jälle tennise-
finaalile sealsamas Wimbledo-
ni peaväljakul, kus Murray 
vastaseks oli taas Federer, oli 
nende suurlootus pingeteks ja 
ootusteks valmis. Murray või-
tis selle finaali ning ta krooni-
ti olümpiavõitjaks kodupub-
liku ees. 

Nüüd tegi ta seda jällegi, 
võites pühapäevases Wimb-
ledoni finaalis Novak Djoko-
vici ja haarates auga embuses-
se kuldse karika. 

„Eilne oli pikk, aga see oli 
minu elu parim päev,” ütles 

Murray eile intervjuus BBC 
Radio 4-le. „See oli üks ras-
kemaid mänge, mida ma olen 
oma karjääri jooksul pida-
nud... meeletu füüsiline ja 
vaimne väljakutse. Ma ei saa 
öelda, et ma seda just nautisin, 
aga ma olin selleks olukorraks 
igati valmis.”

Meie oma Murray
Eilsed ajalehed 
kirjeldasid ükstei-
se võidu Murray 
saavutusi ülivõr-
des, kuid kesken-
dusid taas – nüüd 
küll juba hoopis teise too-
niga – detailidele, mida nad 
varem Murray juures põlasta-
nud olid. 

Näiteks sellele, kuidas ta 
tõttas esimesena tribüünile 
kallistama mitte oma armsa-
mat või ema, vaid oma tree-
nerit Ivan Lendlit; kuidas 
tema mängujärgne kõne oli 
üsna emotsiooni- ja mis pea-
asi, pisaravaba ja kuidas Šoti-
maa peaminister Alex Sal-
mond otse David Camero-
ni selja taga tribüünil suure 

Šoti sinivalge ristilipu lehvi-
ma lõi. Külm ja tundetu šot-
lane küll, aga ikkagi meie oma 
Murray, nentisid lehed poolel-
di muheledes.

„Wimbledoni võit on tenni-
se absoluutne tippsaavutus,” 
ütles Murray pärast autasus-

tamistseremooniat ajakirjani-
kele. „See viimane mäng oli 
minu jaoks väga raske. Need 
olid kõige raskemad punktid, 
millele olen eales mänginud. 
Ma ei tea veel, kuidas see [võit] 
minu elu muudab, aga ma loo-
dan, et ei muudagi. Vähemalt 
mitte eriti palju.”

Kummalised sõnad spor-
dimaailmas, kus kõik oota-
vad ainult suuremaid saavu-
tusi ja suuremat kuulsust. Nii 
jääb meilgi üle vaid nentida 
– Murray on ikka Murray. 1

„Ma ei tea veel, kuidas see 
[võit] mu elu muudab, aga 
ma loodan, et ei muudagi.”

Andy Murray
tennisist

Jaheda iseloomuga Andy Murray jäi ka võites iseendaks: ei mingeid ovatsioone pisaraist 
rääkimata. Ka tema mängujärgne kõne oli üsna emotsioonivaba. Foto: AP/Scanpix

Noore ujuja B-proov 
oli samuti positiivne
SA Eesti Antidopingu juht 
Kristel Berendsen kinnitas, 
et mais positiivse dopingu-
proovi andnud, purjuspäi 
autoroolis vahele jäänud 
treener Nikolai Borzovi hoo-
lealuse B-proov osutus samu-
ti positiivseks. 

„B-proov sisaldas sta-
nozololi, mis on anabool-
ne steroid,” lausus ta.  
Kuna tegemist on alaealise 
ujujaga ja kõik tema dopin-
gu tarvitamist puudutavad 
asjaolud pole veel selged, ei 
saa ei sihtasutus ega ujumis-
liit sportlase nime veel ava-
likustada.

Berendseni sõnul kutsu-
takse nüüd kokku distsipli-
naarkomisjon, kes hakkab 
asja edasi menetlema. Juhtu-
miga seotud isikutelt võetak-

se kirjalikud seletused, seejä-
rel toimub kohtuistungi moo-
di istung. Berendseni sõnul on 
see tavaline asjade käik, mida 
on rakendatud ka varem, näi-
teks jõutõstjate või kulturisti-
de positiivsete dopinguproo-
vide korral.

Berendsen lisas, et kogu 
protsess võtab aega umbes 
kaks nädalat kuni kuu. „Prae-
gusel hetkel ei saa ma mida-
gi rohkem kommenteerida,” 
sõnas ta.

Eesti olümpia komitee 
(EOK) kokkukutsutud dist-
siplinaarkomisjonis on viis lii-
get: jurist Margus Mugu, dok-
tor Siim Schneider, professor 
Rein Haljand, endine sportla-
ne Marek Kaleta ja EOK ase-
president Toomas Tõnise. 1 
Aet Süvari

Kas seitse on  
õnnenumber?

Lisaks juubeldustele keskendu-
sid paljud eilsed Briti lehed ka 
numbrimaagiale. „Kas number 
seitse aitas Murray võidule?” 
küsisid eile nii kvaliteetleht 
The Guardian kui ka kõmuväl-
jaanne The Sun. Mõned näi-
ted, millele lehed keskendusid:
•• 77 aastat pole briti mehed 
Wimbledonis võidukad olnud 
(viimati enne Murray’d tegi 
seda Fred Perry 1936. aastal). 
Naised võitsid viimati aga just 
1977. aastal, kui edukas oli Vir-
ginia Wade.
•• Juba 117 aastat on šotlased 
Wimbledonis võiduta püsinud.
•• Murray võit tuli seitsmen-
da kuu seitsmendal päeval. Ta 
mängis seejuures oma seits-
mendat suure slämmi turniiri 
finaali ja murdis Djokovici ser-
vi seitse korda.
•• Murray on sündinud täp-
selt seitse päeva enne Djoko-
vici 1987. aastal. 

Eesti Päevalehe eilses numbris oli kahetsusväärne viga – Eesti ten-
nisemeistrivõistlustel tuli naiste üksikmängus meistriks ikkagi Eva 
Paalma, kes alistas finaalis Tatjana Vorobjova 6 : 3, 6 : 2, mitte vas-
tupidi. Eesti Päevalehe sporditoimetus vabandab!

vabandus
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Piletid ja info: www.forumcinemas.ee/suveooper

PILETID JUBA MÜÜGIL!

FORUM CINEMAS TOOB TEIENI

SUVEHOOAEG 2013
Gioachino Rossini 

ARMIDA
Kinodes Coca-Cola Plaza (Tallinn), 
Ekraan (Tartu) 
Astri (Narva)

10. JUULI 
KELL 19:00 

HD ülekannet toetabThe MET: Live in HD sarja suurtoetaja

The Neubauer Family Foundation
Rahvusvaheline suursponsor

09.07 Saka Mõis
10.07 Pädaste Mõis
11.07 Hansa Hoov Tartu
12.07 Viinistu Kunstimuuseum
15.07 Lohusalu Sadam
16.07 Viimsi Püha Jaakobi kirik
17.07 17.07 Mooste Mõis
18.07 Otepää kirik

19.07 Kuremaa Loss
21.07 Urvaste kirik
23.07 Haapsalu Kuursaal
24.07 Padise Mõis
25.07 Vihula Mõis
26.07 Olustvere Mõis
27.0727.07 Tõrva Kirikkammersaal
28.07 Pärnaõie taluhoov

Info +372 505 9625 www.kontsertkorraldus.ee
Algus kl 20. Piletid eelmüügist 12 € Piletilevi ja Piletimaailma müügikohtades üle-Eesti. 
Kontserdipäeval pilet 14 € 

Kitarril 
saadab lauljaid 
Martin Matt.

Reakuulutusi saab edastada ka e-postiga anni.koppel@lehed.ee ja kõikides Eesti Posti kontorites üle Eesti. Lisainfo telefonil 680 4506.

Nüüd kuulutuste tellimine 
veelgi lihtsam!

kuulutus.lehed.ee

VIRU KESKUSE
KATUSETERRASSIL

Meediapartnerid
Partner

Avatud E-R 12-02, L-P 17-02
KATUSEKIno.EE

Seansside algus 
orienteeruvalt 

kell 23.30.

Katusekino sõbrad

PILETId EELmüügIST: Piletilevist või katusekino.ee  
Osta pilet eelmüügist vihmakindlatele soojendusega terrassidele. 
KohAPEAL: pool saalist tuleb müüki alati enne seanssi Katusekinos.

Alates  juunist  katusel!

TÄnA

Elevator to the 
Gallows
Louis Malle 
1957/88min

Baraka
Ron Fricke 
1992/96min

FILMIPÄRL /
KINOKLASSIKA

hommE

FILMIPÄRL

 despicableme

KINODES 12. JUULIST
EESTI KEELES!
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kuulutus.lehed.ee Nüüd kuulutuste tellimine veelgi lihtsam. Vali rubriik, kirjuta tekst ja tasu – kõik ühest kohast! Reakuulutusi saab anda  
internetis aadressil kuulutus.lehed.ee, e-postiga anni.koppel@lehed.ee ning kõikides Eesti Posti kontorites üle Eesti. Info telefonil 680 4506.

Teenused
11 KAARDID ENNUSTAVAD  

Tel  900 1727 24 h, h 1,09 €/min  

www.ennustus.ee

Tervis
11 Parapsühholoog Ž. Stepanjan 

aitab alkoholi- ja nikotiinisõltuvuse, 
ülekaalulisuse, radikuliidi ja stressi 
puhul. Konsultatsioon.  
Tel 5858 8910. 

Laen

11 Laen kinnisvara tagatisel.  
AS A&O LaenuGrupp. Tartu mnt 29  
Tln. 648 6083  www.aolaenud.ee . 
Tutvuge tingimustega, konsulteeri-
ge  asjatundjatega. 

Ei võta sõnad leinavalu 
ei kuivata nad pisaraid

Siiras kaastunne lähedastele  
kalli

Mare  
Ülesoo
surma puhul

Silva ja Selma perega

Teatame sügava kurbusega,  
et on lahkunud kallis ema

TIIU 
arGUs

13.03.1925 – 4.07.2013

Leinab poeg perega

Hüvastijätt  
10.juulil kl 15  

Liiva kalmistu kabelis

Elu on laul, on habras ta viis, 
heliseb hetk... ja katkeb siis

Avaldame sügavat  
ja siirast kaastunnet

TIMo  
VIksI

lähedastele kalli Timo  
kaotuse puhul

Pärnamäe Külaselts

TIMo  
VIksI

Kõikjal on jälgi sinust, 
mida oled loonud aastate jooksul, 

elad alati edasi meie meeltes  
ja mõtetes

Siiras kaastunne lähedastele  
ja nende peredele

Eneli ja Ene peredega

Kallid Anne ja Tõnis,  
tunneme Teile sügavalt kaasa 

armsa poja

TIMo  
VIksI

surma puhul

Sõbrad Epicor Software  
Estonia OÜst

Avaldame kaastunnet omastele

sIrje  
ToMbU
surma puhul

Politsei- ja Piirivalveameti 
korrakaitsepolitseiosakonna 

valvebüroo

Nii vaikseks kõik on jäänud 
Su ümber ja Su sees

Meie südamlik kaastunne  
Silja Kaldale  
elukaaslase

TIMo  
VIksI

surma puhul

Kammerkoor "Harmoonia"

Südamlik kaastunne Marika ja 
Toomas Saaverile perega  

armsa isa ja äia

jUhan  
Pedak

kaotuse puhul

Notarite Koda

Iga lahkumine on raske,  
iga teelesaatmine kurb...

Mälestame kauaaegset sõpra  
ja kolleegi

MeelIs  
TennoT

Südamlik kaastunne omastele

Sõbrad endisest REV-Ehitusest

Säravat muusikut  
ja vaimustavat bändikaaslast

aleksander 
MÜllerIT

mälestavad "Kontrastide"  
liikmed Jaak, Marko ja Valeri

Ja äkki saab otsa kõik 
Ka see, et olime 

Mis on see ainus, mille kaasa viime? 
Ei igavik, ei tunne, 

ei lõppemist, ei algust 
/J.Viiding/

Siiras kaastunne Siljale, Mia Marikole  
ja kõigile pereliikmetele 

seoses kalli

TIMo  
VIksI

ootamatu lahkumisega

Leinavad sõbrad ja kolleegid  
ASist Eesti Ajalehed

Mälestame endist  
kauaaegset kolleegi

lIIVI  
ŠeInI

Südamlik kaastunne omastele

Eesti Päevaleht

Sa olid päike,  
mis soojendas hinge, 

Sa olid valgus,  
mis juhatas teed 

Sa olid meie juures justkui 
maapealne ingel 

ning oleme kindlad,  
et kohtume veel

Avaldame siirast kaastunnet 
lähedastele  

kalli

TIMo  
VIksI

kaotuse puhul

Sõbrad Lageda teelt

On lahkunud meie kallis

TIMo  
VIksI

 22.05.1979 - 5.07.2013

Saadame Timo ära  
Tallinna Krematooriumi kabelis 

Pärnamäel  
13. juulil kell 15.30

Timo pere

Mõni hetk on elus 
valusam kui teine, 
mõni hetk on kohe 
väga, väga valus...

Mälestame oma kallist 
tantsukaaslast

eIlI  
lIlleMaad

ja avaldame kaastunnet  
omastele

Padise Rahvamaja naisrühm ja 
juhendaja Ilma Adamson

Onupoeg

jÜrI VendlaT 
16.09.1939 - 5.07.2013 

leinavad

Jaan ja Anton Vendla perega

Avaldame sügavat kaastunnet 
Reedale poja ja Tõnule  

kalli venna

PrIIT kÜnnaPase
surma puhul

Onu Illar perega

Avaldame kaastunnet  
Tõnis Argusele 

eMa 
surma puhul

Kolleegid Swedbank ITst

Head sõpra

jÜrI VendlaT
mälestavad perekonnad 

Borkman ja Uustalid

Avaldame südamlikku 
kaastunnet Piretile lastega  

kalli abikaasa ja isa

PrIIT kÜnnaPase
surma puhul

Onu Illar perega

Sügav kaastunne  
Toivo Laevale

Isa
surma puhul

AS Esmar Ehitus

Eesti Vabadusvõitlejate  
Tallinna Ühendus

mälestab oma aktiivselt liiget

elMar kasesalU
Kaastunne omastele

Kassa: 66 50 800
www.linnateater.ee

Robert Lepage`i  
külalisetendus
KUU TAGUMINE KÜLG
1., 2. oktoobril 19.00
Nokia Kontserdimajas

Oü Kolmestar ostab kasvava 
metsa raieõigust  
ja metsakinnistuid. 
Samuti teostame raiet ja vedu.

5123356 Jaan 
jaan@kolmestar.ee 
www.kolmestar.ee

Ingrid Bender
76 lk, pk 

Raamatust leiate juhised, kuidas kasvatada 
tomatit kasvuhoones, avamaal, aknalaual 
ja rõdul; milliseid kasvutingimusi tomat 
vajab; saate infot taimede ettekasvatamise, 
istutamise ja hooldamise kohta ning lisaks 
leiate ka põhjalikud sordikirjeldused.

Tellimiseks helista telefonil 680 4443 või 
külasta meie kodulehte www.healugu.ee

Ingrid BenderIngrid BenderIngrid BenderIngrid BenderIngrid BenderIngrid Bender

MAALEHE 
tomatiraamat
Ingrid BenderIngrid Bender
76 lk, pk 76 lk, pk 

Raamatust leiate juhised, kuidas kasvatada Raamatust leiate juhised, kuidas kasvatada 
tomatit kasvuhoones, avamaal, aknalaual 
ja rõdul; milliseid kasvutingimusi tomat 
vajab; saate infot taimede ettekasvatamise, 
istutamise ja hooldamise kohta ning lisaks 
leiate ka põhjalikud sordikirjeldused.

Tellimiseks helista telefonil 680 4443 või 
külasta meie kodulehte www.healugu.ee

Ingrid BenderIngrid BenderIngrid BenderIngrid Bender
tomatiraamat

Võta Eesti Päevaleht suveks maale kaasa!
Suuna oma lehetellimus mugavalt ja tasuta suvekoju.
Klienditugi: tel 680 4444 või klienditugi@elehed.ee   
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	06.15	 Beyblade:  metallisandad
	06.40	 Winxid
	07.05	 Käsna-Kalle Kantpüks
	07.30	 Beyblade:  metallisandad*

	07.55	 Armastus võidab, 75*
	08.55	 Kirgede torm, 1670*
	09.55	 Vaprad ja ilusad, 6511*
	10.20	 Top Shop
	10.35	 Brigaad 3:  6
	11.35	 Meisterdetektiiv Spencer 5, 6:  

Viagra juga
	12.30	 Kõige naljakamad koduvideod
	13.00	 CSI kriminalistid 13, 02:   

Päevapakkumine: mõrv*
	14.00	 Kättemaksukontor 4, 2:   

Pommimees 2/2*
	15.00	 Vaprad ja ilusad, 6512
	15.30	 Lena, mu elu armastus, 135
	16.30	 Armastus võidab, 76
	17.30	 Kirgede torm, 1671
	18.30	 Võimalik vaid Venemaal
	19.00	 Seitsmesed suvesadamas
	20.00	 Kättemaksukontor 4, 3:   

Virtuaalsed ohud
	21.00	 Kodumaa 1, 8:  Achilleuse kand
	22.00	 Vaid Venemaal pluss
	22.30	 KINO3:  Mängufilm Ohtlik mees 

(USA 2009)
	00.30	 CSI New York 8, 8:  Risttee
	01.25	 Vabaduse hind 2, 3:   

Duubeldamine
	02.10	 Kuni surm meid lahutab 4, 19:  

Töönaine
	02.35	 Rajalt maha:  Must pesu*
	03.20	 Kõige naljakamad koduvi-

deod*
	03.50	 Rahaauk
	04.40	 Seitsmesed suvesadamas
05:	30	 Lena, mu elu armastus, 135* 

	06.00	 Punased roosid*, 544 
	06.45	 Rosario*, 26 
	07.40	 Joonissari Kasskoer:  Peoloom
	08.05	 Suvereporter*
	09.10	 Tuhat ja üks ööd*, 26 
	11.00	 Kodus ja võõrsil, 5535 
	11.30	 Küladetektiivid*, 71 :  Ilus Han-

nes, surnud Hannes
	12.30	 Meie aasta Siberis*:  Mida 

sööme?
	13.00	 Saare sosinad
	14.00	 Komissar Rex:  Surma lõhn
	15.00	 Punased roosid, 545 
	16.05	 Küladetektiivid, 72 :  Kadunud 

küla
	17.05	 Rosario, 27 
	18.10	 Tuhat ja üks ööd, 27 
	20.00	 Suvereporter
	21.00	 Krimi
	21.30	 Kriminaalne Venemaa:  Jaht 

„hüppajatele”
	22.05	 Nikita:  Teekond pimedusse

	23.00	 V:  Liha
	23.55	 Mängufilm Raske tappa  (Hard 

to Kill, USA 1990)
	01.40	 Rannavolle – Premium 7 Grand 

Prix 2013
	02.05	 Merepatrull:  Õige mees
	02.50	 Elajas:  Üks tilluke pommike
	03.35	 Suvereporter*
04:	25	 Katie Fforde – Osa sinust* (Katie 

Fforde – Ein Teil von dir, Saksa-
maa 2012)
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Eelmise mängu lahendus.SU DO KU reeg lid
••  Täi da tühjad ko had numb ri te ga 1 kuni 
9. Numb rid 1 ku ni 9 pea vad esi ne ma igas 
9 vee rus, igas 9 reas, igas 3 x 3 ruu dus. Igas 
reas, igas vee rus ja igas 3 x 3 ruu dus võib 
iga num ber esi ne da ainult ühel kor ral.

etV2, Kanal 11, tV6, Kanal 12

etV tV3Kanal 2

IlMteleVIsIoon

sudoKu Pappocom
Lahendused ja vihjed. 

www.sudoku.com
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Ilm Eestis

selge pilvesvahelduv
pilvisus

hoovihmvihm äike rahelörts lumi

0 0

+20
+21

+20

+22

+23

+23
+23

+23+22

+20
+19

+21

Kolmapäev +18...+24
Muutliku suunaga tuul 3–7 (12) m/s

Neljapäev +18...+23
Põhjatuul 3–9 (12) m/s

Reede +20...+25
Muutliku suunaga tuul 2–7 m/s

Teisipäev +19...+23
Loode- ja läänetuul 2–9 m/s

••   Mees külastab oma haiglavoo-
dis lamavat sõpra:”Kohutav! Sul 
amputeeriti mõlemad käed?!” 
„Jah. Kujuta ette, ma külmusin ära!” 
„Praegu on ju suvi, palavus?” 
„Ma müüsin kolm vahetust järjest 
jäätist!”
••   Vene lennuväe staapi siseneb 
major: „Seltsimees kindral, veel üks 
hävitaja on amortiseerunud. Tarvis 
oleks maha kanda.” 
„Ja mis riiki me ta siis maha kan-
name?” ümiseb kindral mõtlikult.
••   Politseinik vahistab mehe ja 
loeb talle tema õigusi ette: 
„Te olete arreteeritud! Teil on õigus 
vaikida. Kõike, mida te ütlete, või-
dakse kasutada teie vastu.” 

	07.25	 Maahaigla  (Inglise 2003)
	08.10	 Aia elu:  Pojengid, 2 (ETV 2007)
	08.25	 Eesti mäng*
	08.55	 Holby City haigla  (Inglise 2004)
	09.55	 Ajavaod:  Uppunud Eestis
	10.20	 Üks tegu:  Ehitamine (ETV 2009)
	10.30	 Ajalik ja ajatu  (ETV 2012)
	11.00	 Väike maja preerias  (USA 1977)
	12.10	 Vincent, 2/4  (Inglise 2005)*
	13.20	 Ellerhein Bulgaarias   

(Eesti Telefilm 1970)
	13.30	 Terve Eesti, 6/10  (Eesti 2012)*
	14.00	 Õnne 13  (Eesti 2012)*
	14.30	 ENSV  (Eesti 2012)*
	15.00	 Holby City haigla  (Inglise 2004)*
	16.00	 Tour de France:  10. etapp:  

St Gildas des Bois – St Malo, 
193,5 km

	18.30	 Aktuaalne kaamera
	18.45	 Osoon  (ETV 2012)
	19.15	 Ilus maa:  Taali mesila (Eesti 2011)
	19.30	 4 x 4. Magadan, 6/10  (Eesti 2013)
	20.00	 Ohtlik lend, 6/12:   

Teatrifantoom (Eesti 2006)
	21.00	 Aktuaalne kaamera. Ilm

	21.25	 Sport
	21.35	 SUVEkulTUUR
	21.45	 Eesti mäng
	22.15	 Vandeseltslane  (USA 2010)
	00.15	 Waterloo Roadi kool   

(Inglise 2010)
	01.05	 SUVEkulTUUR*
	01.15	 Maahaigla  (Inglise 2003)*
02:	06	 ERR-i uudised 

07.30 SimsalaGrimm* 07.55 Ariol* 08.00 
Võlukarussell* 08.15 Lammas Shaun* 08.20 
Siilipoiss Alfredi salapärased seiklused* 
08.30 Lastetuba 08.50 Suuri meistreid, 3/13)* 
10.00 Waterloo Roadi kool 10.50 Teatriaasta 
12 kuud 11.35 Triibust ruuduni, 1/15 12.05 
Estraaditähestik* 13.00 ERR-i uudised 15.20 
Mängime veel!, 5/15 (ETV 2010)* 16.20 Kala-
ilm, 5/29 (Eesti 2012) 16.45 Väike maja pree-
rias* 18.00 SimsalaGrimm 18.25 Animasari 
Ariol (Prantsuse 2008) 18.30 Võlukarussell 
18.40 Lastesari Reis ümber maailma 18.50 
Animasari Tatonka lood 19.00 Lammas Shaun 
19.05 Siilipoiss Alfredi salapärased seiklused   
19.20 Aktuaalne kaamera (viipekeeles) 19.30 
Aktuaalne kaamera (vene keeles) 19.50 Ida-
tuuletorm (Eesti Telefilm 1989) 20.15 Päri-
tuult (Eesti Telefilm 1976) 20.30 U20 korvpalli 
EM finaalturniir Tallinnas: Eesti – Sloveenia 
21.40 U20 korvpalli EM finaalturniir Tallinnas: 
Eesti – Sloveenia jätkub 22.40 Ehh, uhhuduur, 
3/8 23.10 Eesti TOP 7 23.45 Troonide mäng, 
6/10 00.35 Lennud: Lavakunstikooli V lend 
(1968-1972) (ETV 1992)* 01.18 ERR-i uudised 

„Alasti naine!” teatab mees. 
„Mis alasti naine?” ei saa politseinik 
aru. 
„Kasutage minu vastu alasti naist!”
••   Vestlevad kaks sõpra: 
„Sul oma naiseideaal on?” 
„Oli…” 
„Miks „oli”? Suri ära või?” 
„Veel hullem – ma abiellusin 
temaga…”
••   Rabinovitš külastab New Yorgi 
koššerrestorani. Teda teenindab 
hiinlane, kes valdab suurepäraselt 
jidishit. 
„Öelge mulle, kust te leidsite hiin-
lase, kes nii hästi jidišit räägib?” 
„Tss!” teeb omanik. „Ta mõtleb, et 
see on inglise keel…” 

ETV 2 TV6
06.00 Hommikuraadio 08.30 Seitsmesed 
suvesadamas 09.30 Kodu keset linna 4, 460 
10.00 Kutsuge Cobra 11 1, 2 11.00 Jõhkrad 
mängud 13.10 Top Shop 13.30 Kodu keset 
linna 4, 461 14.00 Kutsuge Cobra 11 1, 2 15.00 
Kälimehed 1, 10   16.00 Kuidas ma kohtasin 
teie ema 1, 8 16.30 Kutsuge Cobra 11 1, 3 17.30 
Sõjaprintsess Xena 1, 11 18.30 Simpsonid 13, 
4 19.00 Ameerika paps 5, 68 19.30 Kuidas 
ma kohtasin teie ema 1, 9 20.00 Seks ja linn 6, 
76 20.30 Simpsonid 13, 5 21.00 KINOÕHTU: 
Pagendatud   23.00 Paljalt naljakas 1 23.30 
Eureka 4, 14 00.30 Salatoimikud 5, 118 01.30 
Naked & Funny 6 02.00 Kälimehed 1, 8 03.00 
Hommikuraadio 04.20 Kodu keset linna 4, 
461 04.50 Seitsmesed suvesadamas 05.50 
Uudistemagasin

Kanal 11
06.00 Hommikuraadio 08.30 Seitsmesed 
suvesadamas 09.30 Kodu keset linna 4, 460 
10.00 Kutsuge Cobra 11 1, 2 11.00 Jõhkrad 
mängud 13.10 Top Shop 13.30 Kodu keset 
linna 4, 461 14.00 Kutsuge Cobra 11 1, 2 15.00 
Kälimehed 1, 10   16.00 Kuidas ma kohtasin 

hoRosKooP

JÄÄR Sinu energilise ja ettevõtliku 
loomuse jaoks on tänases päevas 
liiga palju uimerdamist. Tegele 
ainult asjadega, millest omad täit 
ülevaadet. 

SÕNN Tähtsal kohal on suhted, 
mis äratavad sinus nostalgilisi 
mälestusi. Vana sõber võib end 
näidata hoopis ootamatust küljest 
ja sind meeldivalt üllatada. 

KAKSIKUD Kui sul on palju tööd, 
ära mine närvi ja suhtu sellesse 
rahulikult. Kui pead täitma kellegi 
käsku, tundub see eriti ebameeldiv.

VÄHK Viibid tugevate tunnete 
meelevallas – iha ja viha kipuvad 
kergesti kohti vahetama. Üritad 
iga hinna eest olla edukas või 
tähelepanu keskmes.

LÕVI Planeetide seis võib kaasa 
tuua ebaselgust, intriige, saladusi, 
asjade kadumist. Tee seda, millest 
sul on olemas täiesti selge üle-
vaade – juhustele ära looda!

NEITSI Võta aeg maha – loo oma 
meeltes rahulik meditatiivne 
seisund. Samuti võid aru saada 
millestki, mis aitab sul aktuaalset 
probleemi lahendada.

KAALUD Sinu valikutest ja otsus-
test sõltub nüüd väga palju. Seega 
püüa õigele rajale astuda, sest 
pärast on valelt rajalt juba palju 
raskem maha astuda.

SKORPION Keegi, kes sulle vastu 
töötab, võib kasutada keelatud 
võtteid. Armuasjus tajud kiiret 
edasiminekut, juhul kui sul on 
püsipartner.

AMBUR Sinu maailmanägemine 
sõltub nüüd suuresti su meelesei-
sundist. Paha tuju korral näed 
kõike mustades värvides. Hea tuju 
annab sulle jälle roosad prillid.

KALJUKITS Paljud suhted võivad 
tasakaalust väljas olla. Aktuaalne 
võib olla ka armukadeduse teema. 
Päev on igati sobiv kunstiesemete 
ja lillede ostmiseks. 

VEEVALAJA Sinu ümber liigub 
täna palju lõbusaid inimesi, kuid 
sa ei viitsi nendega suhelda. Oled 
pisut morn ja muretsed liiga palju 
homse päeva pärast. 

KALAD Sa ei tohi end teistele 
peale suruda ega lasta ka teistel 
end mõjutada. Ära nõustu vaid 
viisakusest asjadega, millega sa 
tegelikult nõus ei ole. 

7 6 3 1
8 5 1 4
9 5

6 7 8 3 2

9 4 2 7 8
1 6

5 7 4 3
8 2 6 7

7 4 5 6 9 3 2 8 1
3 8 2 5 7 1 9 4 6
1 6 9 8 4 2 5 7 3
6 1 7 4 8 9 3 5 2
5 2 8 3 6 7 1 9 4
9 3 4 1 2 5 7 6 8
4 7 1 9 3 8 6 2 5
2 5 6 7 1 4 8 3 9
8 9 3 2 5 6 4 1 7

teie ema 1, 8 16.30 Kutsuge Cobra 11 1, 3 
17.30 Sõjaprintsess Xena 1, 11 18.30 Simp-
sonid 13, 4 19.00 Ameerika paps 5, 68 19.30 
Kuidas ma kohtasin teie ema 1, 9 20.00 Seks ja 
linn 6, 76 20.30 Simpsonid 13, 5 21.00 KINO-
ÕHTU: Pagendatud   23.00 Paljalt naljakas 1 
23.30 Eureka 4, 14 00.30 Salatoimikud 5, 118 
01.30 Naked & Funny 6 02.00 Kälimehed 1, 
8 03.00 Hommikuraadio 04.20 Kodu keset 
linna 4, 461 04.50 Seitsmesed suvesadamas 
05.50 Uudistemagasin

Kanal 12
06.30 Eesti nokitseb* 07.00 Suvereporter 
08.00 Kuldvillak* 08.30 MacGyver* 09.20 
Conan*, 101 10.10 Rannavalve 11.00 Jutu-
tuba 13.40 Komissar Rex* 14.35 Walker – 
Texase korravalvur* 15.25 MacGyver 16.20 
Merepatrull 17.10 Komissar Rex18.05 Wal-
ker – Texase korravalvur, 1 19.00 Kuldvillak 
19.30 Rannavolle – Premium 7 Grand Prix 
2013 20.00 Tuvikesed*   20.30 Tuvikesed* 
21.00 Kaks ja pool meest* 21.30 Mängufilm 
Issi suvelaager 23.30 Conan, 102 00.20 Kaks 
ja pool meest 00.45 Tuvikesed01.10 Tuvike-
sed 01.35 Night Chat 05.00 Postimees.ee
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Suvi on tõtanud pikkade 
kukesammudega ja loo-
duse järgi jõudnud juba 

üsna teise poolde. Üsna tavatu 
on juuli alguses noppida rabas 
murakamahlast tilkuvaid mar-
ju ja kuulda õhtu hakul põõ-
sa sees siristamas heinaritsikat.

Looduse järgi oleme tavapä-
rasest kaks nädalat ees. Suvi on 
tulnud ja olnud. Soe ja mõnus 
suvi, just selline, nagu minu 
lapsepõlves, siis kui sai mat-
kata lõpututel tolmustel küla-
teedel. Noppida kraavipervelt 
metsmaasikaid ja imetleda lom-
biserva kogunenud tuhandetes 
värvitoonides liblikaid.

Just liblikaid on praegu vara-
sematest aastatest rohkem. 
Punn pead, silmikud, kapsalib-
likad, lapsuliblikad, sinitiivad, 
haavalumikud – kõiki neid 
võib lühikese retke jooksul 
külavahel kohata. Küllap on 
neid hullutamas ka tuhanded 
õied, mis teeääri palistavad. 

Vallatud loomalapsed
Inimlapsed on mere ääres 
pruuniks põlenud kui ponk-
sid ja loomalaste käiguringid 
on aina vallatumad. Ringilon-
kiv rebasekutsikas pole min-
gi haruldus ja metskitseemal 
sörgib kohati sabas kolm tal-
le. Enn Vilbaste räägib, et ta 
nägi üle põllu silkavat karu – 
küllap jookseb karuotigi suu 

vett rabas valminud murakate 
ja metsaääre mustikate järele. 

Hundikutsikad mängivad 
veel urgude juures, aga poe-
gadeta hundid käivad lam-
baid murdmas, eriti siis, kui 
lambaid viiakse kaugemate-
le karjamaadele, mis huntide 
jahialale jäävad. 

Heinaniidukite järel käib 
suur „lihatoidusummer”. Hiiri 
on sel aastal nii palju, et trakto-
ri järel käivad kotkad on hiire- 
ja konnapraest suisa paksud.

Noored mittepesitsevad 
kured jagavad nokahoope 
kõigele, mis siputab või jook-
seb. Isegi rukkirääkudele. Kaja 

Kübar rääkis, kui-
das ühel pisikesel 
heinalapil oli trak-
tori järel põld kur-
gedest valge: „Nagu 
oleks keegi põllule 
kevadel kuremu-
ne külvanud.” Aga 

heina seest vudib välja juba ka 
sookurgi, nad on üsna täiskas-
vanute mõõtu, aga veel puna-
kaspruunid. Sel aastal on soo-
kurgedel enamasti kaks poega. 

Rannas peesitades on põnev 
jälgida ka linnuelu. Ilmamees 
Gennadi Skromnov ütleb, et 
iga kivi otsas on nüüd linnu-
pere. Meriski pojad on sirgu-
nud oma vanemate suurusteks 
ja ainult siis, kui nad on kõik 
koos kivil, on võimalik aru saa-
da, kes on pisemad. Puhevil 
sulgedega naeru- ja kalakaja-
ka pojad on seevastu suure-
mad kui vanemad. Luigenoo-
rukid venivad oma inetu par-
dipoja east aina pikemaks ja 
ka nende toiduotsingud lähe-
vad kaldast aina kaugemale. 

Nädala Neli ilmamärki

TsiTaaT 

maaTohTer

rahvakaleNder

•• Põdrakanepi lilla,
•• muraka magus musi,
•• rohutirtsude sirin
•• ja hoovihmad.

Kui heinamaa 
peal  väga 
magus hei-
na lõhn on, 
siis olevat 
seal heina-
ema sees. 
Kes selle 
enda kät-
te leiab, 
s ö ö g u 
see ära, 
siis hak-
kab ta lin-
nukeelt rää-
kima. Otepää

Tihti juhtub, et inimesel nahk või mõni keha-
osa (eelkõige silm) iseenesest väriseb ja tõmb-
leb. Tänapäeval teatakse, et see tuleb närvidest, 
kuid omal ajal peeti seda hingeloomaks, kes naha 
all end liigutab. „Kui inimesel naha all mingi väi-
ke tükike vahetevahel liigutab, see on elulutikas. 
Kui lutikas liigutab, siis inimene hakkab elava-
maks minema” – Simuna. „Verelutikas või kuda 
nad üiavad, tema lõdistab küll vahest, silmaalu-
se paneb liikuma, naha all pidid olema” – Türi.
Aga vanarahvas lubab ka: „Kes ihulindu enese 
ihu sees veel tunneb, see elab kolm aastat veel 
sest ajast julgesti” – Kärla.

Möödunud pühapäeval tähistasid setud vana 
kalendri järgi jaanipäeva. Sel päeval mindi üle 
Setumaa kalmistutele. Vana traditsiooni järgi 
kogunevad sel päeval sugulased hulgakesi ja 
lähevad oma armsate lahkunute manu „kostile”. 
Surnuaial pühitakse saunavihaga mööda haudu 
„hõimusugu” kokku, siis istutakse kõige arm-
sama kalmu juurde, kaetakse seal laud-haud ja 
hakatakse sööma, mälestades enne hauasolijaid. 
Pärast sööki tsusatakse mõni lihatükk kääpa vee-
re alla ja valatakse tops viina ristile. Siis tullakse 
koju tagasi ja tuuakse koduseilegi „kalmist kallit 
tervüsi”. Kalmudel söömise komme ei ole Eesti-
maalt kadunud, seejuures on tähtis, et sugulased 
saavad tänapäeva kiirel ajal jälle kokku.

Hingeloom

Heinaema ehk lõhnav maarjahein

Eesti Päevaleht, teisipäev, 9. juuli 2013, toimetaja: Eda Post, tel: 680 4400, e-post: kultuur@epl.ee

Kristel Vilbaste
loodusenaine@hot.eeloodus

VASTAVAD AIALEHT.EE SPETSIALISTID!

põuaajaks
Kastmisnipid

aiakahjurid?
Kuidas ära

tunda levinumad

lehetäisid?

Millega tõrjuda

Hiiri on sel aastal nii palju, 
et traktori järel käivad  
kotkad on suisa paksud.

Rohukoskla pojad teevad esi-
mesi lennukatsetusi.

Loodusinimestele on ka 
kurba – Eestimaa üks kau-
nimaid paiku, Emalätte koo-
bas kukkus sisse. Kukkus sisse 
RMK arutu euroraha jahi tõt-
tu. On kummaline ja valus vaa-
data, kuidas ametnikud üri-
tavad musta valgeks rääkida, 

piinlikkustundest silmi maha 
lüües üritavad nad tõestada, et 
koobas ei langenud sisse rada-
de ehitamise käigus tekkinud 
pragude tõttu. Just nõndasa-
ma, nagu püütakse rääkida, 
nagu poleks Pühajärve sõja-
tamm hävinemas Pühajärve 
SPA tiigikaevamise tõttu. Miks 
me nii teeme? 1

Must-toonekurg on püüdnud hõbekogre. Fotod: Arne Ader (www.loodusemees.ee)


